
Jak si vede hlava státu? „Evidentní je větší civilnost pojetí úřadu a role prezidenta. Velkou
zatěžkávací zkouškou pro Pavla bude za rok jeho role při sestavování vlády,“ říká
proMetro politolog Petr Just. Na Hradě bude brzy takénový kancléřMilan Vašina. STRANA 8

Rok od
zvolení
Petra
Pavla

www.ekospol.cz
tel.: 233 372 021

EkocityHostivař
Kvalitní nové byty v Praze

ař
S GARANCÍ

NEJNIŽŠÍ
CENY

Byty v Praze na nejlepší ceny!

1+kk za 3,6 mil.
2+kk za 4,8 mil.
3+kk za 6,1 mil.

inzerce
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Knižní second hand Knihobot v loňském roce
dosáhl tržeb ve výši 301 milionů korun, což je
o téměř 120milionů korun více než v předchá-
zejícím roce. Loni přijal Knihobot denně v prů-
měru 10 tisíc knih a za rok jich prodal dvamili-
ony. Expandoval do Rakouska a Německa
a noví zákazníci mu přibyli i v Česku. Letos
chce především upevnit pozici na zahranič-
ních trzích. Postupně se Knihobotu daří budo-
vat věrnost zákazníků. Zatímco na začátku
loňského roku se jich do měsíce pro další ob-
jednávku vracela pětina, teď jde o 30 procent.
„Máme radost, že se k nám zákazníci vracejí
a potvrzují nám, že je naše služba baví a že jde-
me správnou cestou. I když to byl těžký rok,
dokázali jsme se poprvé dostat do zisku a pře-
sáhnout 300 milionů v tržbách,“ uvedl zakla-
datel Knihobotu Dominik Gazdoš. ČTK

Blokace od opozice
utnula většina.

Sněmovna v úvodním kole
projednávání podpořila koa-
liční návrh, který má umož-
nit korespondenční hlasová-
ní při volbách pro Čechy žijí-
cí v zahraničí. Vládnímu tábo-
ru se to zdařilo až šestý jedna-
cí den kvůli tomu, že schvalo-
vání novely blokovali poslan-
ci opozičních hnutí ANO
a SPD. Jejich návrhy na zamít-
nutí novely nebo vrácení
předkladatelům k přepraco-
vání dolní komora vládní vět-
šinou odmítla. Úvodní sně-
movní debata o návrhu trvala
zhruba 63,5 hodiny čistého
času, koalice kvůli obstruk-
címopozice stanovila pro hla-
sování pevný termín. Předlo-
hou se před dalším kolem
ve Sněmovně budou zabývat
poslanci z ústavně-právního
a zahraničního výboru. ČTK

Knižní sekáč
je úspěšný

Na jednání ve Sněmovně reago-
valy pro Metro z Bruselu zakla-
datelka iniciativy Chceme volit
distančně Dagmar Straková
a Marta McCabe, která žije
v Severní Karolíně v USA.

• „Pro mě by byla možnost ko-
respondenční volby nevýslov-
ná radost z toho, že zahranič-
ní Češi by měli mít konečně
po třiceti letech podobné pod-
mínky k volbám jako občané
v Česku. Zatím totiž jsou v za-
hraničí ve značné nevýhodě
a diskriminováni nemožností
dojet na zastupitelský úřad
kvůli velkým vzdálenostem.
To s sebou nese samozřejmě
velká finanční vydání, jako
jsou zajištění si letenky, ubyto-
vání, platby za hlídání dětí
v době nepřítomnosti a po-
dobně,“ líčí k situaci Dagmar
Straková.

• „Pokud bude prosazena kore-
spondenční volba, každý, kdo
bude v zahraničí zapsaný v se-
znamu voličů a bude-li chtít,
může volit jednoduše poš-
tou! To je přece naprosto
úžasné, nemyslíte? Skoro se
mi chce říct, že je to srovnatel-
ná radost, jakou jistě měly
ženy v roce 1920, kdy bylo po-
prvé v československé ústavě
zakotveno, že mohou volit,“
zmiňuje Straková. Také přidá-
vá, v čem se srovnají podmín-
ky nejen pro ni s lidmi, kteří
žijí v Česku. „Volič v zahraničí
si bude moct volební lístky vy-
tisknout z portálu Minister-
stva vnitra ČR a v klidu domo-
va si také bude moct svého
kandidáta vybrat. Tak to dělá
i volič v Česku, kterému lístky
přijdou domů poštou,“ dodá-
vá Straková.

• „Možnost volit koresponden-
čně by byla skvělou zprávou!
Ušetřila by mi mnoho času
a nákladů spojených s cestou
ze Severní Karolíny doWa-
shingtonu, což je 500 kilomet-
rů tam a 500 zpět. Pokud bych
musela cestovat autem, volby
mi zaberou celý den nebo rov-
nou dva. Pokud bych cestovala
zpět až další den, hotel bude
stát asi pět tisíc dolarů. Pokud
bych cestovala letecky, jde
o dalších pět tisíc. Dále si mu-
sím na cestu vzít volno z prá-
ce. V USA mají lidé třeba jen
deset dní volna za rok.
Mám-li malé děti, musím zajis-
tit hlídání, což je klidně dal-
ších pět tisíc dolarů. Celkově
mě jedna cesta vyjde na pat-
náct tisíc. Tak rozhodně nevy-
padá rovný přístup k volební-
mu právu,“ říká McCabe. PUR

Za doplňky stravy ročně utratí-
me více než 11 miliard korun.
Pravidelně je užívá 60 procent
obyvatel Česka. S vírou, že po-
mocí těchto „zázračných“
tablet, kapslí či sypkých práš-
ků s vysokým obsahem pro-
spěšných látek podpoříme své
zdraví, kondici a prodloužíme
simládí. V prodeji je přes 10 ti-
síc druhů doplňků stravy, sli-
bují odolnější klouby, lepší
trávení, imunitu či zrak. Re-
klamy na ně jsou všude. Do-
plňky stravy se navíc často na
první pohled tváří podobně
jako léčiva. Jenže tihle
„ochránci pevného zdraví“
mohou mít i opačný účinek.
Profesorka Jana Hajšlová
z Ústavu analýzy potravin a vý-
živy na VŠCHT v Praze upozor-
ňuje, že některé údajně čistě
přírodní preparáty obsahují
syntetická léčiva, rakovino-
tvorné, návykové, či dokonce
jedovaté látky. Na co si dát po-
zor? Čtěte v novém vydání tý-
deníku Téma.

Knihobot vyšel vstříc i kupujícím, kteří dávají
přednost tradiční formě nákupu. Před
koncem loňského roku proměnil svou poboč-
ku v pražských Holešovicích ve výběrové
knihkupectví s knihami z druhé ruky. Dosud
využíval pro prodej knih téměř výhradně
e-shop. Nyní si čtenáři osobně mohou vybrat
z tisíce kusů přímo v prodejně.

• V budoucnu chce Knihobot knihkupectví
využít jako prostor pro pořádání literárních
a komunitních akcí. „Po prvnímměsíci
fungování můžeme říci, že knihkupectví byl
dobrý krok. Máme na něj skvělé ohlasy,“
říká manažerka Barbora Votavová.

REAKCE ČEŠEK ŽIJÍCÍCH V ZAHRANIČÍ

NOVÉ BYDLENÍ
BEZ KOMPROMISU

Jste zváni k návštěvě vzorového bytu 2+kk. Standard „white

walls“ nabízí možnost realizovat finální dokončení povrchů dle

vlastního vkusu a přání. Více informací na www.city-home.cz.

• cenově dostupné byty

• 2+kk až 3+kk s terasou

• Praha 5, ulice Ke Koulce

KNIHOBOT

inzerce

Novela o korespondenční
volbě šestý den prošla

O „zázračných“
tabletách
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prodloužený
víkend

superPáNe-

Běžná otevírací doba: pondělí – neděle: 7.00 – 22.00 hodin
Mladá Boleslav, Písek: 6.00 – 22.00 hodin, Pardubice: 6.00 – 21.00 hodin

AKCE = zboží nabízené v našem letáku za výhodnou cenu opakovaně nebo mimořádně do vyprodání zásob. Prodej
jen v množství obvyklém pro domácnost. Všechna fota jsou pouze ilustrační. Nabídka zboží se může lišit dle velikosti
prodejny. Za tiskové chyby neručíme. Kompletní nabídka také nawww.kaufland.cz
* KC – měrná cena platná s Kaufland Card, A – měrná cena platná pro akci.

Akceptujeme tyto platební prostředky:

KUPÓN NA SLEVU
V APLIKACI

o+ Aktivovat za 10 bodů

VÝROBKY
ZNAČKY
AVOKÁDO

KY

-25%

12,9012,90
AKCE

pouze

99,9099,90
AKCE

pouze

9,509,50
AKCE

pouze

219,90219,90
AKCE

pouze

19,9019,90
AKCE

pouze

29,9029,90
AKCE

pouze

OD 26. 1. DO 28. 1.

CHLAZENÉ
POTRAVINY

DOBRÁ VODA
Minerální
voda
ochucená
různé druhy
1,5 l PET láhev
(=1 l 8,60)

GRANA
Croissant s náplní
kakao/lískový oříšek
60 g
(=100 g 15,84)

BAMBINO
Tavený sýr
100 g

JACOBS
VELVET
Instantní
káva
Crema/
Gold Crema
180 g/200 g

BOHEMIA
SEKT
Šumivé víno
Demi, Brut
1,5 l láhev
(=1 l 146,60)

LINTEO
Papírové
kapesníky
2vrstvé
150 kusů/box

BOHEB

1,5 l
láhev

Soud opět nepravomocně
osvobodil bývalou češtinářku
pražské základní školy Marti-
nu Bednářovou, která čelí ob-
žalobě za popírání ruských
válečných zločinů na Ukraji-
ně. Soudkyně Klára Jantošová
stejně jako už dříve rozhodla,
že učitelčino jednání nebylo
trestným činem. Státní zá-
stupce se proti rozhodnutí na
místě odvolal, podle něj soud
nesplnil pokyny odvolacího
senátu. Bednářová vinu od po-
čátku odmítá. Soudkyně
uvedla, že to, co učitelka v ho-
dině pronesla, bylo nepravdi-
vé a zavádějící. „Výroky ale
neměly přes jejich značně
kontroverzní obsah důsledky
na psychické zdraví žáků,“
uvedla. Bednářová podle ní
také nevybízela k nenávisti či
násilí. Češtinářka byla po-
trestaná tím, že dostala výpo-
věď. S tím ale státní zástupce
Richard Petrásek nesouhlasí.
Navrhoval, aby soud Bednářo-
vé uložil osmiměsíční pod-
mínku a také pětiletý zákaz
pedagogické, výchovné či
jiné práce s dětmi. Učitelčiny
výroky nelze podle žalobce
obhájit svobodou projevu,
protože porušují zákon. Soud-
kyně také podle něj ani napo-
druhé nezohlednila, že žena
tvrzení pronesla před žáky

v postavení učitelky. Bednářo-
vá se u soudu hájila tím, že se
o tématu v hodině debatova-
lo. Nepodávala své názory di-

rektivně. „I ty děti pochopily,
že je to diskuse,“ prohlásila
v závěrečné řeči. Hlavním
smyslem hodiny podle učitel-

ky bylo poselství, aby děti pát-
raly po různorodých informa-
cích a nespokojily se pouze
s jedním zdrojem. Žena

po skončení jednání prohlási-
la, že si s ní „pologramotný
státní zástupce vyřizuje u sou-
du účty“. ČTK

inzerce

Tématu Ruska a Ukrajiny
se Bednářová věnovala v ho-
dině slohu počátkem dubna
2022, tedy několik týdnů
po začátku ruské invaze.

• Podle obžaloby se ve
třídě osmáků snažila
ospravedlnit invazi tak, že
jde o omluvitelný způsob
řešení situace. Žákům
tvrdila, že v Kyjevě se nic
neděje. Když namítali, že
ve zprávách České televi-
ze viděli hořící město,
řekla jim, že je ČT zaujatá.

• Uváděla také, že ukrajin-
ské nacistické skupiny na
Donbase od roku 2014 sys-
tematicky likvidovaly Rusy
včetně dětí například tím,
že je upalovaly a stahova-
ly zaživa z kůže. Někteří
žáci učitelce oponovali
a její výklad si nahráli.
Bednářová výroky prones-
la v hodině povinného
předmětu, kterou žáci
nemohli opustit.

• Podle soudu ji nelze sou-
dit za názor, který projevi-
la. Na učitele lze podle ev-
ropské judikatury pohlí-
žet přísnější optikou. ČTK

Učitelka popírala ruskou invazi. Dětem tvrdila,
že se v Kyjevě nic neděje. Soud ji opět osvobodil

„RUSY UPALOVALI“
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Investujte s e-Finance Group
podílejte se na investicích do komerčních a bytových nemovitostí

Proč e-Finance, a. s.?
1,6 miliardy Kč

je hodnota komerčních a bytových
nemovitostí ve vlastnictví
koncernu e-Finance, a.s.

181 milionů Kč
již vyplatil koncern e-Finance, a.s.
na úrocích plynoucích z dluhopisů

určených veřejnosti

23 let
investuje v ČR

do nemovitostních projektů

až 9 % ročně
je nadstandardní zhodnocení

z dluhopisů pro veřejnost

Bližší informace informace o nemovitostním portfoliu e-Finance, a.s. najdete na internetových stránkách www.e-finance.eu v záložce Pro Investory

CELOROČNÍ PROHLÍDKY, WELLNESS I UBYTOVÁNÍ NA ZÁMKU RAČICE

Račice 1. Račice - Pístovice
+420 515 555 549, info@zamekracice.cz
www.zamekracice.cz

Prohlídkovéokruhyvprovozuceloročně.

Račice - Pístovice na Vyškovsku
Zámek Racice

Zveme Vás na

30 km od Brna

EFI Zámek Račice
en e-Finance Group

Pouhých 30 km od Brna a 10 km od Vyškova
Příjemné posezení s občerstvením
Společenský sál Konírna
Výborná řemeslná piva z EFI Pivovaru
Stylový párty stan v předzámčí
Unikátní prostředí pro svatby a společenské akce
V Podzámčí venkovní vyhřívaný bazén s terasami
Wellness se saunou, odpočívárnou, ochlazovnou

Dluhopisy e-Finance můžete objednávat přes internet, emailem, telefonicky, osobně.

Investujte do nemovitostí prostřednictvím dluhopisů e-Finance
Skupina e-Finance disponuje zajímavým port-
foliem dluhopisů, kdy roční výnos činí až 9%.roční výnos činí až 9%.

Dluhopisy nesou pevné zhodnocení ve výšiDluhopisy nesou pevné zhodnocení ve výši
9 % p.a. za první výnosové období, 8 % p.a. za9 % p.a. za první výnosové období, 8 % p.a. za
druhé a 5 % p.a. za třetí roční výnosové obdo-druhé a 5 % p.a. za třetí roční výnosové obdo-
bíbí. Uvedený úrok je fixovaný po celé období
a jeho výše se nemění bez ohledu na případ-
ný pokles bankovních úrokových sazeb, které
podle předpokladu odborné veřejnosti začnou
klesat již ve 2. pololetí tohoto roku.

Investice e-Finance jsou vidět! Tím, že společ-
nost e-Finance investuje finanční prostředky
svých investorů do investičních nemovitostí,
které následně má ve své správě, tak investoři
mohou tyto „investiční projekty“ sami navští-
vit.

vence 2023 nabídne Předzámčí nově i moderní
sál – Konírnu. Tento sál je vhodný pro pořá-
dání svateb, firemních akcí, konferencí apod.
EFI Residence Holzova 28EFI Residence Holzova 28, která nabízí krát-

kodobé i dlouhodobé ubytování v lukrativní
čtvrti Brno-Líšeň
EFI ApartHotel Horní Lipová v JeseníkáchEFI ApartHotel Horní Lipová v Jeseníkách.

Tento horský apartmánový hotel disponuje
15 plně vybavenými apartmány vč. parkova-
cích míst. V současnosti společnost e-Finance
díky velké poptávce uvolnila apartmány do
prodeje, které se takto stanou skvělou inves-
tiční příležitostí. Do budoucna se zde plánuje
výstavba druhého apartmánového hotelu včet-
ně kongresových prostor, fitness a wellness
centra.

Další projekty e-FinanceDalší projekty e-Finance najdete přímo
na webu e-Finance v záložce PORTFOLIOPORTFOLIO
INVESTICINVESTIC.

DOPORUČUJEME, aby si potenciální investoři
přečetli základní prospekt spolu s jeho konečný-
mi podmínkami, nežli učiní investiční rozhod-
nutí, aby tak plně pochopili potenciální rizika
a výnosy spojené s rozhodnutím investovat
do cenných papírů.

Jedná se např. o tyto projekty:

EFI SPA Hotel**** Superior & PivovarEFI SPA Hotel**** Superior & Pivovar, jehož
součástí je kromě luxusního hotelu s exkluziv-
ním wellness i vlastní řemeslný EFI Pivovar či
EFI Hostinec.

eFi Palace Hotel***eFi Palace Hotel***, který nabízí jak ho-
telové, tak dlouhodobé ubytování, parking,
kongresové prostory, vlastní klubové fitness
centrum, wellness centrum a v létě i SunBar
s bazénem.

Zámek Račice v Račicích-Pístovicích,Zámek Račice v Račicích-Pístovicích, kte-
rý je tvořen hlavní budovou s nádvořím,
předzámčím, podzámčím, okolními pozemky
a lesy, které v úhrnu čítají přes 50.000 m2.
V hlavní budově v sezóně probíhají prohlídky
ve dvou poutavých okruzích. Prostory Před-
zámčí a Podzámčí nabízí luxusní ubytování
v apartmánech s terasami a pokojích. Od čer-

EFI SPA Hotel**** Superior & Pivovar

Nově zrekonstruované Podzámčí
nabízí 11 stylově zařízených apartmánů pro 2-4 osoby,

společenskoumístnost s krbem a kuchyní,
wellness se saunou, odpočívárnou, ochlazovnou

a venkovním vyhřívaným bazénem.

www.e-finance.eu/dluhopisy info@@e-finance.eu +420 515 555 555 Bratislavská 52, Brno

Zámek Račice

9 %až roční výnos
ČNB schvaluje prospekt dluhopisů z hlediska toho,
že splňuje normy, které ukládá nařízení (EU) 2017/1129.
Konečné podmínky a prospekt dluhopisů schválený ČNB
naleznete na www.e-finance.eu/dluhopisy-informace.

čle
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Krátce před půl jedenáctou
večer se 1. ledna letošního
roku rozezněl jeden z tele-
fonů tísňové linky 156. Te-
lefonát začínal slovy: „Dob-
rý den, kam jsem se dovo-
lal?“ Operátor Michal, kte-
rý pracuje u pražských
strážníků přes třicet let, od-
pověděl, že na městskou
policii. Když z mužových
úst po pár větách zaznělo,
že chce skončit se životem,
operátor zpozorněl. Stráž-
níci z Prahy 1 přijeli na Má-
nesův most ve chvíli, kdy
muž seděl na mostní řím-
se, nohy svěšené k Vltavě,
levou rukou se držel hrany
mostu a mluvil s operáto-
rem. Díky tomu si nevšiml
rychlého příjezdu hlídky,
která ho chytla za límec
bundy a stáhla dolů. Muž
byl posléze převezen zá-
chranáři do nemocnice.
S dotyčným hrdinou – ope-
rátoremMichalem – si měl
deník Metro možnost po-
povídat.

Jaký je nejčastější dotaz,
který vám lidé ohledně
vaší práce kladli a kladou?
U městské policie pracuji
dlouho, takže moje rodi-
na, blízcí kamarádi i zná-
mí už to neberou jako
něco výjimečného. Možná
se čas od času zeptají na ně-
jaký ten bizár. Jinak se sna-
žím „nenosit“ si práci
domů, i když to někdy
opravdu nejsou lehké služ-
by. Třeba v případě, jako
byl ten, který se odehrál
1. ledna. Je strašně důležité
se „naladit“ na toho dotyč-

ného a snažit se upoutat
jeho pozornost.

Ana co se ptávají volající?
Nejvíce dotazů a požadav-
ků směřuje do oblasti do-
pravy a potom ke zvířa-
tům. Pokud někde uvízne
labuť,máme běhempůlho-
diny ohromný počet volají-
cích, stejně tak když je ně-
kde opuštěný zatoulaný
pes nebo koťátko. Poslední
dobou ale velmi často přijí-
máme žádosti ohledně po-
moci s nemohoucími lid-
mi, kteří doma upadnou
a ani jejich partner jim
není schopen pomoci.
Těchto žádostí je opravdu
mnoho.

V čem lidé, jak se říká, pla-
vou nejvíce?Myslímpři ko-
munikaci s operátory.
Většina volajících má pro-
blém popsat místo samot-
né události – lokalizovat,
kde se nachází. Velký vliv
na to může mít například
stres nebo třeba alkohol.
Lidé stále nevědí, že jed-

ním z orientačních bodů
přitom může být napří-
klad sloup veřejného osvět-
lení. Často se také setkává-
me s tím, že lidé oznamují
nějaký problém stylem:
Právě projíždím místem
a je tady auto na chodníku.
Tím si splní jakousi občan-
skou povinnost, ale vlast-
ně jim už tolik nezáleží na
tom, co bude dál.

Stalo se vámv civilním ži-
votě, že jste sámmusel
zavolat na linku 156?
Jednou jsme při procházce
Prahou našli opuštěného
vystresovaného psa, tak
jsem volal na naše operač-
ní středisko, aby na místo
poslali buď hlídku, nebo
přímo odchytovou službu,
jelikož páníčka se nám ne-
podařilo najít.

Popsal byste nějakou zají-
mavou zkušenost, či do-
konce bizarnost z praxe?
Mezi bizarní volání patří
například ta, když má ně-
kdo špatnou náladu a svoji
frustraci si vybije tím, že
zavolá na tísňovou linku.
Někdy si vyslechneme to-
lik nadávek a urážek... Ba-
vit se s člověkem, který je
pod vlivem drog nebo alko-
holu, je opravdu náročné.
Na druhou stranu nikdy ne-
smíme nic podcenit. Velmi
náročná komunikace je
také s lidmi duševně ne-
mocnými.

Jak jste se ke své nelehké
profesi dostal?Máte svou
práci rád?

K městské policii jsem na-
stoupil v roce 1993 a na
práci mě navedla reklama,
která tenkrát běžela
v kině. Vedle pracovní vý-
zvy byla pro mě tenkrát
také velmi zajímavá nabíd-
ka možnosti získání bytu.
Určitě to není žádný klasic-
ký stereotyp, pořád se tady
něco děje. Navíc dělám
s fajn lidmi. Práce mě po-
řád baví.

Kolik hodin týdně na lince
strávíte?
Tak my operátoři tísňové
linky pracujeme na smě-
ny, směna má dvanáct ho-
din a střídáme čtyři dny
práce, kdy máme dvě den-
ní a dvě noční služby. Pak
máme čtyři dny volna
a zase nastupujeme do prá-
ce. Vedle přijímání hovorů
musíme sledovat městské
kamery, když se nám ně-
kde něco nepozdává, vysí-
láme na místo hlídku, aby
situaci prověřila. A proto-
že pracuji na centrálním
operačním středisku,
máme na starosti také ko-
munikaci s obvody, v přípa-
dě například mimořád-
ných událostí koordinuje-
me centrálně hlídky v uli-
cích a podobně. To je asi
ten základ.

Chtěl byste něco čtenářům
deníkuMetro vzkázat?
Že jsme taky jenom lidi.
Svoji práci bereme mimo
jiné jako službu veřejnos-
ti, ale taky nevíme všech-
no. Nejsme informační
kancelář. FILIP JAROŠEVSKÝ

Operátor Michal při práci MP

inzerce

Každý někdy v životě volá o pomoc.
Jsme tu od toho, abyste
na těžkosti nebyli sami.

Navás záležíŽivotní pojištění • Penze • Finanční poradenství

„Na tísňovou linku mě
přivedl spot v kině“
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Alkohol. Mrazivé po-
časí. Proč si bezdo-
movec ustele v kon-
tejneru na odpad?
Důvody jsou různé.

Jarníkova ulice na pražském
Chodově. Z červeného kontej-
neru na elektroodpad se ozý-
vají tlumené rány. Ko-
lemjdoucí muž se domnívá,
že uvnitř uvízla kočka nebo
pes. Když otevře vyklápěcí
dvířka, vybafne na něho drob-
ný hubeňoučký mladík, kte-
rý tu pytlačí, aby měl co od-
nést do sběrny.

Uškrcený sběrač kovů
Nelegální sběrač odpadu měl
pravděpodobně štěstí. Kdyby
měl o nějaký ten centimetr
a kilo navíc, mohl dopadnout
jako mladík, který se před té-
měř třinácti lety snažil mar-
ně vysoukat z obdobné odpa-
dové nádoby ve středočes-
kých Pečkách. Při vybírání se
zaklínil ve výklopném otvoru
a jeho snaha vyprostit se
skončila uškrcením.
Jednalo se o výjimečný pří-

pad. Častěji dochází k tomu,
že sběrný vůz vysype s obsa-
hem kontejneru do lisovací-

ho prostoru nejen odpad, ale
i bezdomovce, který v „popel-
nici“ hledal místo k odpočin-
ku nebo šanci ukrýt se v mra-
zivém zimě před chladem.
Nejčastěji se tito lidé ukrývají
v modrých kontejnerech
na papír, spoléhají se na to,
že je papír izoluje od mrazu.
Naposledy se to stalo osud-

ným tento týden v Mladé Bo-
leslavi muži bez domova. Ten

byl vysypán do odpadového
vozu a lis ho usmrtil.

Nocležníci v papíru nejsou
vzácností
Mají pracovníci svážející ko-
munální nebo tříděný odpad
reálnou šanci objevit spící po-
stavu na dně kontejneru, na-
víc pod vrstvou materiálu?
„Zaměstnanci společnosti
FCC, která kontejnery vyváží,
jsou poučeni provádět při svo-
zu papíru vizuální kontrolu
kontejneru,“ říká mluvčí čes-
kobudějovického magistrátu
Jitka Brůha Welzlová. Výho-
dou je také fakt, že v jihočes-
kém krajském městě na sběr
separovaného papíru slouží
kontejnery se spodním výsy-
pem. Do nich se v podstatě
vlézt nedá. Navíc se při svozu
vysypávají do otevřených
kontejnerů, nikoli do lisova-
cích.

Ve východočeském Hrad-
ci Králové se občas stává, že
posádka odpadové společnos-
ti, nejčastěji v kontejneru
na papír, objeví přespávající
osobu.
„Minimálně od roku 2006,

kdy jsme začali v Hradci půso-
bit, nikdy nedošlo ke zranění
či úmrtí člověka v důsledku
přespávaní v kontejneru,“
říkáMartin Hušek, ředitel od-
padové společnosti Marius Pe-
dersen, která zajišťuje služby
v rámci Hradeckých služeb.
Naštěstí se vždy podařilo no-
cujícího probudit a z kontej-
neru vykázat. „Pokud by byla
osoba přikryta vrstvou papí-
ru, což znemožní její detekci
uvnitř, a spala tak tvrdě, že ji
neprobudí ani hluk svozové-
ho vozidla, riziko vzniku ne-
štěstí je bohužel reálné,“ říká
upřímně ředitel Martin Hu-
šek z Hradce Králové.

Kontrola očima, ale dovnitř
nesahají
Také v Jihlavě provádějí „po-
peláři“ vizuální kontrolu pa-
pírového odpadu. V minulos-
ti se už setkali s tím, že se
v něm nacházel bezdomovec.
„Zatím se nestalo, že bychom
někoho přehlédli a vysypali
do popelového vozu,“ popisu-
je Martin Málek, mluvčí
magistrátu v Jihlavě.
I Zlínu se nehody s lidmi v

odpadu vyhýbají. „K neštěstí
zatím nedošlo. Popeláři kon-
trolují obsah popelnic i kon-
tejnerů, ale dovnitř nesahají.
Je to kvůli jejich bezpečnosti
a předcházení riziku poraně-
ní o předměty v nádobách na
odpad. Přespávání v kontejne-
rech na odpad bych ale roz-
hodně nikomu nedoporučo-
val,“ upozorňuje Jakub Čer-
noch, ředitel Technických
služeb Zlín. PAVEL HRABICA

DaviD
Matásek

Zklamání
je pro herce
nejhorší, toužit
po rolích jsem
si proto
zakázal

Právě
vychází

tÝDeNík
každý pátek zDarMa

Muž v Pečkách se uškrtil při
vybírání kontejneru. HZS KLADNO

Muž přistižený, když spal v kontejneru v Hradci Králové, ve chvíli, kdy pracovníci odpadové firmy chtěli
vysypat obsah do svozového auta. Hluk a také kontrola „popelářů“ zabránily případnému neštěstí. HSHK

Prohledat každou nádobu
a zkontrolovat, zda v ní někdo
neusnul, není stoprocentně
možné.

• Neštěstí se netýká jenom lidí
bez domova. V lednu 2019 ze-
mřel ve Znojmě pracovník
odpadové firmy, když čistil
vnitřek vozu. Jeho kolega
omylem stiskl tlačítko lisu,
který muže uvnitř smrtelně
zranil.

• Pětadvacetiletý bezdomovec
zemřel poté, kdy usnul
na dně modrého kontejneru
na papír a byl spolu s odpa-
dem vysypán do lisovacího za-

řízení svozového auta. Za-
městnanci odpadového hos-
podářství sice stroj vypnuli
poté, co se z vnitřku lisu ozval
křik, ale už bylo pozdě.

• Včas se nevzbudila mladá bez-
domovkyně v Havířově, když
popeláři vysypávali tříděný
odpad na dvoře domů v ulici
ČSA v listopadu 2022. Těžce
raněná žena ještě několik mi-
nut s popeláři komunikovala,
ale zraněním od lisovacího za-
řízení podlehla.

• V létě 2011 našli již několik
hodin mrtvého muže strážníci
ve středočeských Pečkách (viz

foto nahoře). Pravděpodobný
bezdomovec se pokoušel vy-
brat z červeného kontejneru
na elektrozařízení věci
do sběrných surovin. Uvízl
však v otvoru a následně se
ve snaze vysvobodit uškrtil.

• Štěstí v neštěstí měl jiný „prů-
zkumník“ elektroodpadu
v Plzni-Lochotíně. Ten se také
zasekl ve výklopných dvíř-
kách, ven mu čouhaly už jen
nohy. Kolemjdoucí však přivo-
lal hlídku městské policie a ta
muže vyprostila. Nešťastník
se vymlouval, že mu do nádo-
by spadly osobní věci a on se
snažil je vylovit. MET

inzerce

Smrt přinášejí jak kontejnery
na starý papír, tak ty na elektro

BEZDOMOVCI JSOU ČASTÝMI OBĚŤMI BĚHEM SVOZU ODPADKŮ Z KONTEJNERŮ
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Z NULY AŽ DO
NEJVYŠŠÍCH PATER

Už nyní na
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Už v neděli tomu bude přes-
ně jeden rok, co byl Petr Pa-
vel zvolen prezidentem, pro-
tikandidát Andrej Babiš utr-
pěl porážku o markantní mi-
lion hlasů. Politolog Petr Just
byl onu sobotu 28. ledna
2023 v jednom kole, otázky
novinářů na něj doslova prše-
ly, do toho se intenzivně chys-
tal na přednáškové turné na
Islandu... Doba se ale zklidni-
la, novinářské otázky ohled-
ně prezidenta spíše jen ka-
pou. Deník Metro v rozhovo-
ru s Petrem Justem sice nej-
spíš nevyvolá bouřku, pár
kontroverzních témat nicmé-
ně „zaprší“.

Současného prezidenta
loni podpořilo bezmála
tři a půlmilionu Čechů, kteří
mohlimít až nerealistická
očekávání. Jaké ale jsou
reálnémožnosti českého
prezidenta? Co semu dosud
podařilo?
Petr Pavel se upřímně snaží
mírnit napětí ve společnosti.
Pokouší se dostávat k jedno-
mu stolu premiéra a lídra
opozice k diskusi o klíčových
tématech, rovněž opakovaně
navštěvuje vyloučené lokali-
ty. Možnosti prezidenta, jak
promlouvat do politického
dění, jsou také v otevírání klí-

čových celospolečenských té-
mat. Naposledy tak učinil
ve vztahu k diskusi o přijetí
jednotné měny euro v novo-
ročním projevu.

Akdyž se podívámena zahra-
ničněpolitickou agendu?
Zde jasně navazuje na své dří-
vější působení v NATO a své
názory na roli Česka v EU či
na válku na Ukrajině. Petr Pa-
vel se hlásí k prozápadní, pro-
evropské a protransatlantic-
ké politice – jižměsíc po břez-
nové inauguraci navštívil Ky-
jev a sešel se s ukrajinským
prezidentem Zelenským.

Nalaďmeale i kritickou
tóninu. Co byste Pavlovi
vytkl?
Kritičtější jsem občas k formě
některých vystoupení. Mys-
lím, že to byl projev k sváteční-
mu 28. říjnu, který se mně
po formální stránce zdál po-
měrně rozvláčný a bez jiskry.

Jiskrumá, alespoň podle
některýchmódních kritiků,
první dáma Eva Pavlová. Jak
vnímáte její působení očima
politologa?
Eva Pavlová se podle mého
názoru ve své nové roli te-
prve hledá, byť už zahájila ak-
tivity, které zpravidla od prv-
ních dam očekáváme, zejmé-
na charitativní činnost. Kaž-
dopádně velmi často je vidět
po bokumanžela – ten ji i čas-
to zmiňuje ve svých proje-
vech – což je jedna z viditel-
ných proměn mediálního ob-
razu současného prezident-
ského páru oproti manželům
Zemanovým.

To jstemi „naběhl“ na srov-
nání Zemanovy a Pavlovy
éry. Něco je viditelné, třeba

kultivovanost projevu, někte-
ré aspektymohou být veřej-
nosti neviditelné. Co jemož-
né zmínit?
Jistě, kultivovanost projevu
je asi ta první významná a vi-
ditelná změna, které si běžný
člověk všimne. Byť chápu, že
někomu naopakmohlo impo-
novat, když minulý prezident
v projevech při různých příle-
žitostech sem tamněkoho ura-
zil, rozhodně tím ale k utlu-
mování společenského napětí
nepřispíval. A je evidentní
i Pavlova větší civilnost pojetí
úřadu a role prezidenta. To je
ta věc, která nemusí být vidět
na první pohled, ale třeba v ta-
kových detailech, že po po-
skytnutí rozhovoru pro mé-
dium odchází naprosto přiro-
zeně a civilně, dalo by se říci
až nenápadně, přes nádvoří
Pražského hradu.

Mimochodem, jak vnímáte,
že kontroverzní působení
Zemanových lidí v čele s kanc-
léřemVratislavemMynářem
víceméně vyšumělo? Část ve-
řejnostimožná očekávala,
že dojde k vyskladnění kost-
livců ze skříně.
Myslím, že ty kauzy ještě ne-
jsou zcela uzavřeny. Tady
mohu vycházet jen z veřej-
ných informací, které nejsou
vždy úplné, protože často ani
nemohou být úplné. Napří-
klad pokud Nejvyšší kontrol-
ní úřad shledá při nějaké kon-
trole, že mohlo dojít k trest-
nému činu, tak svoje závěry
nezveřejňuje hned, protože
by tím mohl narušit práci or-
gánů činných v trestním říze-
ní. A prověřování ze strany
policie či státního zastupitel-
ství může trvat řadu měsíců.
Takže v tomto myslím ještě

nebylo zveřejněno ani ne-
mohlo být zveřejněno vše.

Mynářovu kancléřskou pozici
pro Petra Pavla vykonávala
JanaVohralíková, kterou
brzy nahradíMilan Vašina
(více v boxu). Jaký názor
máte na personální složení
prezidentova týmu?
Do vnitřních útrob Hradu ne-
vidím a nechci se příliš opírat
o to, co všechno se o personál-
ních sporech na Hradě píše
vmédiích. Pokud něco hodno-
tit mohu, je to obsazení těch
nejviditelnějších pozic, které
spoluvytvářejí odborné záze-
mí pro prezidentovo rozhodo-
vání v domácí či zahraniční
politice, tedy zejména pozic
ředitelů vnitropolitického
a zahraničněpolitického od-
boru. A v jejich případě měl
myslím prezident při výběru
šťastnou ruku.

Co očekáváte od Petra Pavla
běhemnásledujících let
mandátu?
Velkou zatěžkávací zkouš-
kou pro prezidenta bude
jeho role při sestavování
nové vlády po sněmovních
volbách v roce 2025. To je jed-
na z klíčových prezident-
ských pravomocí a žádný pre-
zident si nenechal ujít příleži-
tost vystupovat při sestavová-
ní vlády aktivně. Z profesní-
ho hlediska mě tedy bude
z kroků, jež prezidenta čeka-
jí, tento asi zajímat nejvíce.

DAVID
HALATKA
david.halatka@metro.cz

V čele Kanceláře prezidenta
republiky dojde k personál-
ní změně. Jana Vohralíková
skončí k 15. únoru, nahradí
ji Milan Vašina (na fotce).

• Vašina byl v minulosti ge-
nerálním ředitelem české
a slovenské pobočky ope-
rátora T-Mobile, aktuálně
působil coby výkonný ředi-
tel středoevropské poboč-
ky Aspen Institutu. ČTKPetr Pavel, rodák ze západočeské Plané, má dva syny z prvního

manželství. S chotí Evou letos oslaví 20 let od svatby. 2x ČTK

AKČNÍ A PROZÁPADNÍ PREZIDENT PODPORA PĚTIKOALICE, ODPOR OPOZICE

Petr Just působí na Metropolitní
univerzitě Praha. MAFRA

Petr Pavel se ujal funkce po
inauguraci ve čtvrtek 9. března.

• Prezident postupně výrazně
obměnil Ústavní soud, jme-
noval několik ministrů, roz-
dal prvních 62 vyznamenání.

• Dosud Pavel stihl navštívit
všechny sousední země.
Dále Ukrajinu, kde byl na
konci dubna společně se slo-
venskou prezidentkou Zuza-
nou Čaputovou, summit
NATO ve Vilniusu, zasedání
Valného shromáždění OSN
v New Yorku, Evropský parla-

ment, Itálii či Francii. Napo-
sled v polovině letošního led-
na vyrazil do Izraele, který
bojuje v Pásmu Gazy s hnu-
tím Hamás považovaným za
teroristickou organizaci,
a následně do Kataru. V polo-
vině roku také přivítal Volo-
dymyra Zelenského v Česku.

• Krátce po nástupu do funkce
Pavel podepsal spornou vlád-
ní předlohu o snížení červno-
vé valorizace důchodů. Hnu-
tí ANO ji následně napadlo
u Ústavního soudu, jenž svůj
verdikt sdělil ve středu. ČTK

Důstojnost, respekt v zahrani-
čí, nadstranickost či dodržová-
ní slibů zmiňují představitelé
vládní koalice v souvislosti
s prezidentem Petrem Pavlem.
Podle opozice Pavel několi-
krát nevyužil možnost ukázat,
že není prezidentem vládní
pětikoalice.

• Senátorka Miroslava Němco-
vá z ODS uvádí, že před
Pavlem byl velký úkol od zá-
kladů přebudovat chod prezi-
dentské kanceláře. Musel
také dát do pořádku vztahy
mezi nejvyššími ústavními či-

niteli, obnovit spolupráci
se Senátem, kterou zcela zru-
šil Miloš Zeman, nebo napra-
vit renomé v zahraničí.

• Místopředseda Sněmovny
Karel Havlíček z hnutí ANO
tvrdí, že Pavel je preziden-
tem aktivním i aktivistickým.
„Je silný a přesvědčivý
v bezpečnostních tématech.
Chvíli jsem měl i pocit, že
chce naslouchat všem hlav-
ním politickým aktérům
v zemi, ale nabývám dojem,
že to je jen zdvořilostní po-
stoj,“ míní Havlíček. ČTK

NOVÝ KANCLÉŘ

Velká zatěžkávací zkouška
Petra Pavla přijde příští rok
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Základem hubnutí je
přijímat méně kalo-
rií, než vydáte. Mluví-
me o takzvaném ka-
lorickém deficitu.

Každé jídlomá určitou kaloric-
kou hodnotu. Některé jí má
málo, například většina zele-
niny či kuřecí maso, jiné na-
opak hodně – sladké či tučné
potraviny.

„Pokud v průměru sníte ta-
kové množství energie, kolik
jí zároveň vydáte, dostanete
se do udržovacího režimu. Ne-
budete hubnout ani přibírat.
Budete-li ovšemminimálně tý-
den přijímat více energie, než
vydáte, začne se přebytečná
energie ukládat do zásob, což
povede k přibírání na váze.
V případě, že sníte průměrně
menší množství energie, než
jí vydáte, začnete hubnout,“
vysvětluje Martina Weissero-
vá, hlavní výživová poradky-
ně KetoDiet.

K tomu, abyste začali hub-
nout, tedy nemusíte držet žád-

nou dietu, stačí, když upravíte
stravu tak, aby byla méně
energeticky náročná a k tomu
přidali více pohybu. „K vylep-
šení stravy pomůže konzuma-
ce dostatečného množství ze-
leniny a ovoce, pravidelný pit-
ný režim a v neposlední řadě
příjem zdravých tuků a kvalit-
ních bílkovin, jež zasytí dale-
ko lépe než sacharidy, které je
vhodné v jídelníčku naopak
upozadit,“ radí Weisserová.

Omezit, ale ze stravy zcela
nevyloučit
Omezit sacharidy ano, ale té-
měř zcela vyloučit nikoli.
Na tom stojí řada ketogenních
diet, avšak podlemnohých od-
borníků to není ta nejlepší ces-
ta. I když je samozřejmě cukr
velké lákadlo a jeho příjem by
se rozhodněměl omezit, nasa-
dit nízkosacharidovou dietu
není dlouhodobě udržitelná
cesta.

„Prostředí plné lákadel nás
vybízí ke konzumaci velkého
množství jídla plného tuků
a cukrů a zároveň je tlak
na to, abychom byli štíhlí. Člo-
věk se snaží najít co nejjedno-

dušší, ač často nesmyslné řeše-
ní. A zvláště úderem nového
roku se mnozí ztratí v džungli
diet,“ vysvětluje odbornice
na hubnutí Iva Málková ze
společnosti STOB. „Stejně
jako v náboženství i v jídle
existuje ‚hřích‘ a ‚dobro‘. Dělí-
me potraviny na jedy a super-
potraviny. Ze svého jídelníčku
vyřazujeme lepek, mléko,
cukr nebo živiny – nejvíce frčí
nyní vylučování sacharidů.
Hubnoucí si postupně kazí
vztah k jídlu a kvůli tomu čas-
to i k sobě a okolí. Věnuje jíd-
lu nadměrnou pozornost
a díky emočnímu jedení, kte-
rým zmírní dočasně stres, ne-
řeší podstatu problému,“ upo-
zorňuje Iva Málková na úskalí
nejrůznějších diet či omezení
ve stravě.

Jaký pohyb je nejlepší?
Druhá stranamince, tedy zařa-
zení více pohybu, bývá
pro mnohé lidi velkým oříš-
kem. Někteří si od pohybu zce-
la odvykli a je pro ně těžké do-
jít si i na nákup do obchodu
pěšky. Nicméně pokud oprav-
du chcete zhubnout, pohyb

byste přidat měli. Ze začátku
pomalu, ale časem zkuste při-
dávat – intenzitu i délku.

„Nejlepší možnou volbou je
kombinace silového tréninku
a kardia. Silový trénink je
ideální na formování postavy
a jeho výhodou je i to, že
zrychluje metabolismus, což
trvá ještě nějakou dobu
po skončení samotného tré-

ninku. Čím více svalové hmo-
ty totiž máte, tím více kalorií
potřebujete, abyste své tělo
správně a dostatečně vyživi-
li,“ vysvětluje Tereza Horová,
trenérka fitness sítě Form Fac-
tory. Kardio aktivita pro změ-
nu napomáhá k ještě vyšší-
mu prohloubení kalorického
deficitu a zlepšuje celkovou
kondici. KAMILA HUDEČKOVÁ

Omezit sacharidy ano, ale téměř zcela vyloučit nikoli. PROFIMEDIA

VE ZDRAVÉM SVĚTĚ!

JEDNODUŠE,
S CHUTÍ, ZODPOVĚDNĚ

EHRMANN
FOODIE
ČOKOLÁDA
400ml
100ml= 16,98

6790
9730

- 30%

Platnost nabídky od 17. 1. do 5. 2. 2024 v hypermarketech Globus |www.globus.cz

inzerce

Snížit příjem, zvýšit výdej
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Venkovní světelné
parky mají v Praze
různou podobu. Ten
nejblíže centru končí
už tuto neděli.

Víte, kdo v zimě nejvíce slaví,
že je brzy tma? No přece pro-
vozovatelé venkovních světel-
ných výstav, které se koncem
loňského a začátkem letošní-
ho roku konají v hlavním
městě hned na třech mís-
tech. Každá je jiná. Každá je
v jiném koutě metropole.
Amy jsme je všechny postup-
ně obešli.

Světla vyprávějí ve „Žlut-
kách“ (dospělý 220 až
250 korun, děti a senioři
120 až 150, rodinné vstupné
je v rozmezí 600 až 700)
Začneme od konce. A to pro-
to, že expozici Světla vyprávě-
jí ve Žlutých lázních půjde na-
vštívit už jen do konce tohoto
týdne. Dvě stovky originál-
ních světelných instalací
ve 2D a 3D provedení se zde
poté mají objevit zase příští
zimu. Z velké světelné trojky
je ta ve Žlutkách, hned

u tramvajové a autobusové za-
stávky Dvorce, nejvhodnější
pro nejmenší děti. Moc se
tam nenachodíte a většina in-
stalací nabízí možnost se svě-
telných soch dotýkat a pro-
cházet jimi. Děti, které byly
v parku u Vltavy s námi,
okouzlila také šestimetrová
helikoptéra, nás pak vánoční
světelné tunely, které působi-
ly koncem ledna zvláštně.
Pokud byste cestou domů,

stejně jako já, přemítali nad
tím, kolik taková záležitost
sežere elektřiny, můžete být
v klidu. Pořádající firma prý
dbá přísně na to, aby byla
celá světelná výstava díky
úsporným LED diodám ener-
geticky šetrná. Jeden den pro-
vozu výstavy má tak podle ní
údajně stejnou spotřebu ener-
gie jako například jedno vy-
prání běžné pračky s energe-
tickým štítkemA. Jedna hodi-
na provozu se pak má rovnat
zhruba hodině vaření na elek-
trickém sporáku.

Letňanská říše divů (dospělý
290 až 350, rodina 2+2
990 až 1200 korun)
Největší a asi nejpompézněj-
ší ze všech tří je Winter Won-
derland v Letňanech. Outdoo-

rový park plný nejrůznějších
motivů převážně od studia
Disney má oproti ostatním
dvěma parkům výhodu, že
zde v přilehlémnákupáku za-
darmo zaparkujete. Kouzel-
nou cestu do říše světel, dob-
rodružství a zábavy si tu vaše
ratolesti mohou zpestřovat
na několika atrakcích, které
máte předplacené již v ceně
vstupenky.
Pokud váš dětský doprovod

na kolotoče moc není, je tu
ještě klasické hřiště, světelný
klavír a zářivý vláček. Připra-
veno je i malé bludiště. Sou-
částí Winter Wonderlandu je
i zázemí pro návštěvníky, kte-
ré jsme v minus sedmi stup-
ních, jež při naší návštěvě pa-
novaly, nakrátko také oceni-
li. Jedinéminus je fakt, že bys-
te správně neměli skoro na
nic sahat. A také musíte dá-
vat pozor, kam šlapete.
Zábavní park je umístěn

přímo před OC Letňany, pár
kroků od zastávek Tupolevo-
va a Fryčovická.

Park u nádrže Džbán (dospě-
lý 210 až 310, rodinné vstup-
né 900 až 1050 korun)
Odlišnou atmosféru i pojetí
má světelný Lumina Park

u vodní nádrže Džbán. Místní
instalace jsou totiž ve většině
případů interaktivní, takže
zde v patřičné herní náladě
můžete strávit i několik ho-
din. Zóna her vám umožní
vstoupit do interaktivního
světa a vyzkoušet si kultovní
hry jako piškvorky či hada.
Ano, toho, co se hrával na sta-
rých mobilních telefonech.
Pokud jste dítě, můžete na
konci cesty také prověřit svo-
ji odvahu v Zahradě strachu.
Dospělí pak ocení procházku
kolem umění od Alfonse Mu-
chy, Fridy Kahlo či Banksyho.
Trasa měří přibližně jeden
a půl kilometru, takže se tu
ze všech tří parků nachodíte
patrně nejvíc. Stejně jako
v případě ostatních dvou sem
rovněž můžete dorazit au-
tem. Lze tu zaparkovat zdar-
ma přímo u areálu koupaliště
Džbán. Městskou hromad-
nou dopravou je nejlépe do-
jet na tramvajovou zastávku
Nad Džbánem nebo na stani-
ci metra Nádraží Veleslavín,
odkud je to pěšky zhruba de-
set minut.

Šmoulové nejsou od Disneyho, ale jejich vesnička v Letňanech také
svítí. Najdete tu i tučňáky z Madagaskaru a hrozně moc papoušků.

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Atmosféru světel lze ve Žlutých
lázních zažít už jen o víkendu.

VeWonderlandu je po-
voleno pohybovat se jen
po vyznačených cestách.
Platí zde také zákaz dotý-
kání se, sedání či stoupá-
ní na exponáty.

• Návštěvní řád Lumina
parku velí, že ač se ná-
vštěvníci pohybují
v přírodě, vstup se psy
je povolen pouze
v případě, že je zvíře
po celou dobu na vo-
dítku a má náhubek.

• Provozní řád areálu
Žlutých lázní není nijak
striktní. Jen je třeba si
zde dávat pozor na na-
hotu. V sousedství
jsou dvě sauny. JAR

Romantika? U Vltavy děti zaujal
hlavně svítící vrtulník.

Focení a natáčení je povoleno. Pořadatelé ale prosí, abyste fotografie
na sociálních sítích označovali #luminaparkcz. LUMINA PARK PRAHA

Autor článku s dcerou veWinter Wonderlandu v Letňanech. Nachází
se zde více než stovka světelných instalací a miliony světel. 5x MET

Bububu. Uprostřed zahrad
na vás čekají čtyři unikátní zóny.

RŮZNÉ ZÁKAZY

Lunapark, piškvorky
i procházka u Vltavy
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V Senátu začala vý-
stava výtvarnice Bar-
bory Müllerové. Pro-
jekty studentů archi-
tektury, designu
a umění si lze pro-
hlédnout na náměstí
Jana Palacha.

Anna Letenská se zapsala
do srdcí diváků svými výkony
v československých diva-
dlech a byla považována
za jednu z nejvýraznějších he-
reček své doby. Její poslední
film Přijdu hned (1942) režisé-
ra Otakara Vávry dokončila
krátce před svým zatčením.
Ve Valdštejnském paláci, kde
sídlí Senát Parlamentu České
republiky, byla před pár dny
za účasti široké veřejnosti za-
hájena výstava výtvarnice
Barbory Müllerové s příhod-
nýmnázvem Přijdu hned. Pří-
běh Anny Letenské. V Chod-
bě místopředsedů Valdštejn-
ského paláce bude k vidění
do pondělí 5. února. „Velice
vítám, že kladenské gymná-
zium podporuje své nadané

studentky a studenty v aktivi-
tách, které daleko přesahují
běžné školní osnovy. Rozvíje-
ní tvořivosti a zkoušení si
toho, co můžu dokázat, totiž
může mít často pro mladé
lidi větší vzdělávací přínos
než informace ze sebelepší
učebnice,“ říká senátorka
Adéla Šípová.

Anna = hvězda
Akce byla věnována památce
zmiňované významné česko-
slovenské herečky, jejíž život
byl tragicky ukončen během
druhé světové války v koncen-
tračním táboře Mauthausen.
„Barbora Müllerová, talen-

tovaná studentka kladenské-
ho gymnázia, představila ve-
řejnosti svůj komiks Anna:
hvězda, která zhasla, jenž byl
vytvořen v roce 2022 jako po-
cta Anně Letenské. Návštěvní-
ci budou mít jedinečnou pří-
ležitost obdivovat kresby, kte-
ré ztvárňují životní příběh
této milované herečky v his-
torických prostorách Sená-
tu,“ dodává poradkyně sená-
torky Marta Martinová.

Každé pondělí
Anna Letenská byla inmemo-
riam vyznamenána Českoslo-

venským válečným křížem
za svou oběť běhemválky. Při-
jďte si připomenout její život
a dílo, které zůstává inspirací
pro generace. „Výstavu mo-
hou zájemci navštívit každé
pondělí mezi čtrnáctou a pat-
náctou hodinou. Pro rezerva-
ci návštěvy je třeba telefonic-
ky kontaktovat nás na čísle
257 072 678,“ uvádějí organi-
zátoři.

Zimní Artsemestr
Aby toho umění nebylo
v hlavním městě k vidění
málo, své dveře dnes opět ote-
vírá i Vysoká škola umělecko-
průmyslová (UMPRUM). V je-
jím sídle na náměstí Jana Pa-
lacha proběhne pravidelná
celoškolní přehlídka Artse-
mestr. Ta návštěvníky sezna-
muje s klauzurními i semest-
rálními projekty v oborech ar-
chitektura, design, grafika,
volné a užité umění. Po dobu
výstavy se hlavní budova na
zmiňovanémnáměstí promě-
ní v jednu velkou galerii, a to
doslova od sklepa až po půdu.
Vedlemožnosti poznat sou-

časnou autorskou i týmovou
tvorbu rozmanitých měřítek
a témat umožňuje akce na-
hlédnout i do samotného

tvůrčího prostředí dvaceti
sedmi ateliérů. Vizuální styl
letošního ročníku od týmu
Davida Nováka představuje
UMPRUM jako prostor
pro imaginaci a vrací návštěv-
níky do vzpomínek z dětství
na stavebnicový dům, v kte-
rém se lze propadnout
do vlastní fantazie.
„V čase, kdy jsme obklope-

ni vážnými tématy, je důleži-
té udržet si vnitřní hravost
a imaginaci, aniž bychompři-
šli o schopnost reflexe kom-
plikovaného okolního světa.
UMPRUM je prostorem, kde
se svět imaginace střetává
s realitou,“ říká prorektorka
pro vnější vztahy Ida Chuchlí-
ková a dodává: „Tentokrát
v období klauzur otevíráme
dveře nejen těm, kteří mají
blízko k umění, architektuře
a designu, ale i těm, co cítí po-
třebu zapojit se v improvizo-
vané dílně do piety souvisejí-
cí s tragickou událostí na Filo-
zofické fakultě Univerzity
Karlovy. Přijďte k nám třídit
svíčky v separovanýmateriál,
který využijeme pro odlévání
společné krajiny na Palacho-
vě náměstí.“
Prioritním posláním

UMPRUM je podle jejích zá-

stupců vzdělávat a vychová-
vat odborníky v uměleckých,
výzkumných a vědeckých ob-
lastech. Přestože akademická
půda zaručuje svobodný pro-
stor pro svébytnou umělec-
kou tvorbu a není pevně svá-
zaná pravidly a omezeními
z praxe, setkávají se studující
pod odborným vedením
s reálnými tématy již v průbě-
hu svého studia.
„UMPRUM představuje

na poli vysokých škol ojedině-
lý most mezi kulturně krea-
tivním prostorem, imaginací
a průmyslem. Zacílení na spo-
lupráci s partnery z praxe při-
bližuje současná akademická
témata průmyslu, a reálný
svět naopak inspiruje a moti-
vuje ke vstřebávání vizí,“ uvá-
dějí zástupci školy. Přehlídka
Artsemestr zima 2024 je ve-
řejnosti otevřena zdarma,
a to ode dneška do 1. února.
V reakci na tragické události
na sousední Filozofické fakul-
tě UK se na UMPRUM lze zapo-
jit do dílny třídění vosku
ze svíček. Vytříděný materiál
se stane součástí společně od-
lité krajiny. Zároveň mohou
návštěvníci přispět prostřed-
nictvím QR kódu na účet fon-
du UK. FILIP JAROŠEVSKÝ

Anna Letenská na plakátě
k výstavě 3x SPČR

Pro rezervaci návštěvy je třeba telefonicky kontaktovat organizátory.
Výstava totiž probíhá přímo na chodbách Senátu.

Vstupné na výstavu studentů UMPRUM lze zasílat na podporu
zasažených tragédií na FF UK, a to do Nadačního fondu UK. L. HLAVÍN

Most v ohrožení
Pokud skupina odborníků
v příštím týdnu označí
stav uzavřené části
Libeňskéhomostu nad Ro-
hanským ostrovem za ha-
varijní, Technická správa
komunikací (TSK) začne
připravovat jeho demolici.
Začít by mohla v řádu ně-
kolika týdnů a trvala by asi

tři až čtyři měsíce. Násled-
ně by TSK zahájila stavbu
nového inundačního mos-
tu, která potrvá 15 měsíců.
Uvedl to generální ředitel
TSK Jozef Sinčák. Šéf komi-
se pro dopravu Prahy 8
Martin Jedlička k situaci
řekl: „Havarijní uzavírka
dokládá, že stav mostu je
katastrofální, a už víme, že
je neopravitelný.“ ČTK a MET

KDY

KDE

pondělí 29. 1., úterý 30. 1. 2024 od 10 do 17 h.

Národní dům naVinohradech,
(bývalý dům železničářů - 1. mezipatro), Náměstí Míru 820/9,
P-2Vinohrady, metro stanice A

VÝKUP ZLATA, STŘÍBRA,STAROŽITNOSTÍ
a obrazů 17. až 20. stol.

firma H&Š tel.: 776 150 222, 603 505 686

zubní zlato i (nečištěné)
šperky mince a zlomkové

ZLATO:
příbory, tabatěrky
a technické stříbro

sTříbrO:

vé

Š

až 1500 Kčza gr

HOdinky:
náramkové, kapesní
až do roku 19900

Šperky:
granátové
a briliantové šperky

KRÁTCE

inzerce

Přijdu hned. Valdštejnský
palác „obsadila“ Letenská
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Není moc odborníků svých
oborů, kteří se v kariéře zasta-
ví a zkusí jít jinou cestou. Jed-
ním z nich je uznávaný ku-
chař Radek Příhonský. Bě-
hem 40 let šéfoval v luxus-
ních restauracích a hotelech,
byl osobním kuchařem Karla
Schwarzenberga a reprezen-
tantem české gastronomie
v JAR, Indonésii, Izraeli, Dán-
sku a Mexiku. Teď křižuje se
svou dodávkou Česko a další
evropské země. „Při učení
jsem měl štěstí na kuchaře,
kteří vařili ve 30. letech, a to
byla velká škola,“ říká pro de-
ník Metro profesionál, jenž
vzpomínal jak v tomto rozho-
voru, tak ve své knize.

Hodně jste toho zažil. Co vás
v gastronomii překvapilo?
Moc věcí mě nepřekvapuje.
Rád totiž poznávám nové věci
a i příprava netradičních suro-
vin mě baví. Spíš je vždy zají-
mavé to, kde a za jakých okol-
ností jsem se s netradičními

surovinami setkal. Třeba s pří-
pravou krokodýla v Jižní Afri-
ce na krokodýlí farmě, v In-
donésii jsem zase ochutnal
kobru, stahoval a griloval
jsem i žabí stehýnka a netopý-
ra. Ten například chutná jako
něcomezi kuřetem a vepřový-
ma nožičkama.

Kde jste posbíral recepty?
Ty přicházejí praxí a také
z cest. Dalo by se říct, že od
14 let vařím profesionálně
a všechny recepty, které uva-

řím, se mi v hlavě samy nějak
řadí do škatulek. Takže v mo-
mentě, kdy něco uvařím, vsu-
ne se mi to v hlavě do těch
šuplíčků a už si to pamatuji.
Co se týká české kuchyně,
největším zdrojem byla moje
maminka, obě babičky a tety.
Teta Manka byla profesionál-
ní kuchařka a na studenou
kuchyni byla neuvěřitelný
machr. I moje máma jeden
čas pracovala v kuchyni. Tam
byl šéfkuchař, který v třicá-
tých letech pracoval v hotelu
Evropa na Václaváku. Bylomi
tenkrát 10 let, nechalmě pro-
hlížet fotky, co měl v krabici,
a vyprávěl mi o tom, pro
koho kdy vařil a koho hotel
hostil. To se mi líbilo. A moje
pražská babička Slávka zase
pracovala v řeznictví. Tam
jsem se rád motal při výrobě
klobás a Pražské šunky. Další
teta dělala ve výrobně piroh
a moje pratchyně vařila
u Šroubka – to byl pojem.
Od ní mám nafocenou spous-

tu receptů. I při učení jsem
měl štěstí na kuchaře, co vaři-
li ve 30. letech, a to byla velká
škola. Teď je například
„trend udržování potravin
v restauracích“ , ale já to beru
jako samozřejmost, že dobrý
hospodář zpracuje vše, a je
za mě nesmysl to vydávat
za nový trend v gastronomii.

Vy jsteměl být hokejistou...
Ano, hrál jsem vrcholově ho-
kej. Do svých 17 let, odchytal
jsem i jeden zápas za českoslo-
venskou reprezentaci a tím
moje kariéra skončila, proto-
že jsem měl úraz kolene, kte-
rý byl neslučitelný s dráhou
profesionálního hokejisty.
A tak mi zbylo vaření.

Prý jste dyslektik a dysgrafik.
Bez angličtiny jste přesto
vařil v luxusních restauracích
pro známé lidi...
Dyslexie a dysgrafie mě pro-
vází od první třídy, kde jsem
nesměl psát a kreslit levou ru-

kou. A od těch šesti let jsem
se setkával s výsměchem. Ten-
krát jsem všem chtěl doká-
zat, že jsem dobrý, nebo i lep-
ší, a tak jsem makal. Teď
bych byl spíš rád příkladem
pro ty, kteří to měli nebo
mají podobně jako já, a uka-
zoval lidem, že člověk může
být šťastný a úspěšný ve svém
oboru i přesto, že má takové
omezení. A také mi pomáhá
moje „punkové smýšlení“.
Už neřeším názory druhých
a jsem jednoduše sám sebou.

Jak jste se k významným
osobnostemdostal?
Od roku 1989 jsem pracoval
v restauracích, které v té
době byly top v Praze – Lví
Dvůr, U Modré kachničky,
Parnas a od roku 2000 Zahra-
da v Opeře, která v té době
byla nejlepší restaurací v Čes-
ku. To bylo skoro 20 let potká-
vání se s celebritami a další-
mi osobnostmi skrze mou
gastronomii. V roce
2009 jsem začal vařit na Mi-
nisterstvu zahraničních věcí
pro Karla Schwarzenberga
a to byla další možnost se se-
tkávat s významnými osob-
nostmi.

Pro koho jste vařil?
Moje privátní vaření ponechá-
vám opravdu v privátním du-
chu, takže by se neslušelo
mluvit o tom, pro koho va-
řím. Ale obecněmohu říct, že
jsou to lidé z různých spole-
čenských vrstev, různých po-
volání a jsou to i lidé me-
diálně známí. Mám privátní
vaření rád i proto, že na něm
většinou odpadnou zábrany.
Sejdou se lidé, kteří milují
dobré jídlo, já vyprávím his-
torky ze svých cest a na oplát-
ku se zase obohacuju tím, co
se dozvídám od svých klien-
tů. Vzniklo díky tomu i pár
hezkých přátelství, a za to
jsem rád.

Práci pro luxusní restaurace
jste opustil a pořídil jste si
vlastní food truck, v němž va-
řítemexické speciality.
TacoTruckMex je můj splně-
ný sen i v tom, že se mnou
spolupracujemoje dcera Eliš-
ka a s námi jsou TacoHolky
Kačka a Andrejka – jak s obli-
bou říkám, moje nevlastní
dcery. Food truck jsme kou-
pili s mou společnicí Olgou
Kelemenovou. S ním objíždí-
me celou republiku. Každý
víkend od jara do zimy ji kři-
žujeme. A letos nás s food
truckem čekají i cesty do za-
hraničí, a na ty se moc těší-
me. MAREK PEŠKA

Radek Příhonský se známoumoderátorkou a sce-
náristkou Lenny Trčkovou napsali knihu Pankáč
z pětihvězdy. Je plná praktických tipů a receptů
z kuchyně, která mu přirostla k srdci nejvíc – ze
street foodu. 3x ARCHIV RADKA PŘÍHONSKÉHO

Radek Příhonský

OC Arkády Pankrác OC Chodov I. P. Pavlova
(Bělehradská 122)

vybrat letní
dovolenou!

Nejlepší čas

nejširší výběr

nízká záloha

nejvýhodnější ceny

inzerce

Vařil pro celebrity, ve slavných
restauracích a teď je v ulicích
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práce na plný či částečný úvazek
uplatnění ve všech krajích ČR
žádné noční služby, pohotovosti
ani pracovní víkendy
snadné skloubení práce
a osobního života

inzerce

Whiskey a chystané album
Zpěvák Lipo ve své nové písni nazvanéWhiskey, jejíž uve-
dení doprovází také videoklip, nezapře hudební inspiraci
americkou country. Celý song vznikal ve spolupráci se
zpěvákem a začínajícím hudebním producentem Janem
Braunem, který se již v minulosti objevil na Lipově singlu
Salome. Zároveň je první ochutnávkou z chystaného nové-
ho alba, které má vyjít letos na podzim. MET

Letní rodinný
festival Prima Fest
odtajňuje další inter-
prety a program.
V zábavním parku Šikland
na Vysočině proběhne
12. a 13. července opět Blue
Style Prima Fest. Nově ozná-
menými interprety jsou Divo-
kej Bill a Kapitán Demo, kro-
mě toho se návštěvníci mo-
hou těšit na Evu Burešovou,
Pokáče, Slzu, O5 a Radeček,
Terezu Balonovou, Olgu Lou-
novou, Lunetic, Holki, Míšu
Růžičkovou, BibiBum, Ma-
xim Turbulenc, Janu Rychte-
rovou, Diskotéku Baby Jagy,
Zlobidla s. r. o. nebo Divadlo
Láry Fáry.
Festival je navíc možností

setkat se s oblíbenými herci
ze seriálů televize Prima,
s vlajkovým seriálem Zoo
v čele. Na dvou hudebních pó-
diích vás budou provázet

osvědčení moderátoři – Eva
Decastelo a Josef Mádle spolu
s Michaelou Tomešovou
a Vendulou Fialovou.
Součástí akce bude i dopro-

vodný program v zooparku,
akvaparku, westernovém
městečku či v unikátní relax
zóně. Návštěvníci se mohou
těšit na různé skákací hrady
s tematikou z oblíbených dět-
ských animovaných pořadů.
Chybět nebude velkolepý
podmořský svět SpongeBoba
a jeho přátel nebo skákací
hrad s tematikou Tlapkové
patroly. Děti budou mít šanci
se potkat a vyfotit s maskoty
z oblíbených dětských pořa-
dů Tlapková patrola a Sponge-
Bob. V dětské zóně se bude
také soutěžit. Vstupenky jsou
v prodeji na ticketstream.cz.
Do konce ledna platí zvýhod-
něné ceny, dospělí na oba
dny za 699 korun, děti
do 100 centimetrůmají vstup
zdarma, do 150 centimetrů
za 250 korun. MET

AR
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Moje dm-app
dm.cz

Těší mě
stravovat se vědomě

dmBio
sójový výrobek
na vaření
200 ml

2490
12,45 Kč za 100 ml

DLOUHODOBÁCENA

od 03.08.2023 24,90Kč

Kč

dmBio
semolinová vřetena
500 g

2890
5,78 Kč za 100 g

DLOUHODOBÁCENA

od 04.01.2024 28,90Kč
29.09.2023 29,90Kč

Kč

dmBio
boloňská omáčka
veganská
350 ml

3990
11,40 Kč za 100 ml

DLOUHODOBÁCENA

od 31.01.2022 39,90Kč
29.10.2019 44,90Kč

Kč

dmBio
tofu natur
200 g

3390
16,95 Kč za 100 g

DLOUHODOBÁCENA

od 04.01.2024 33,90Kč
31.01.2022 34,90Kč
09.11.2020 39,90Kč

Kč

dmBio
ovesný nápoj
natur
1 l

2890
2,89 Kč za 100 ml

DLOUHODOBÁCENA

od 08.01.2024 28,90Kč
28.05.2021 29,90Kč
06.06.2019 34,90Kč

Kč

VEGANBIO



A ještě víc mě těší, že jsou ceny
v dm dlouhodobě výhodné

dmBio
Toskana
pomazánka
180 g

4690
26,06 Kč za 100 g

DLOUHODOBÁCENA

od 04.01.2024 46,90Kč
07.11.2023 47,90Kč

Kč

dmBio
celozrnný
žitný chléb
500 g

2890
5,78 Kč za 100 g

DLOUHODOBÁCENA

od 04.01.2024 28,90Kč
12.08.2022 29,90Kč
27.07.2022 34,90Kč

Kč

dmBio
kuskus
500 g

3890
7,78 Kč za 100 g

DLOUHODOBÁCENA

od 04.01.2024 38,90Kč
27.05.2021 39,90Kč
22.03.2021 44,90Kč

Kč

dmBio
červená čočka
500 g

4890
9,78 Kč za 100 g

DLOUHODOBÁCENA

od 04.01.2024 48,90Kč
27.05.2021 49,90Kč
09.11.2020 59,90Kč

Kč

dmBio
kukuřičné chlebíčky
110 g

1790
16,27 Kč za 100 g

DLOUHODOBÁCENA

od 12.08.2022 17,90Kč
31.05.2022 19,90Kč

Kč



18 pátek 26. ledna 2024

Europoslanci minulý týden
schválili směrnici omezující
takzvaný greenwashing, tedy
zavádějící označování výrob-
ků za ekologické. Firmám by
za to nově měly hrozit poku-
ty. Například budou muset
uvádět, jak snadné je jejich
produkty opravit. Až opatře-
ní potvrdídalší orgány Evrop-

ské unie, budou mít dva roky
na zapracování směrnice
do národních legislativ.
Co to znamená pro planetu

a zda směrnice opravdu doká-
že ovlivnit mimo jiné feno-
mén fast fashion, jsme se ze-
ptali Stáni Tomkové, projek-
tové koordinátorky organiza-
ce Na mysli, která se zabývá
problematikou globální udr-
žitelnosti, změny klimatu
a dalšími environmentálními
aspekty.

Jak si čtenářimohou jednodu-
še greenwashing představit?
Trendu se také říká lakování
nazeleno. Jde totiž o nekalou
praktiku klamání zákaznic
a zákazníků o udržitelnosti
nabízených produktů. Výrob-
ci a prodejci se stále častěji
rádi vezou na vlně rostoucího
zájmu o životní prostředí,
která sama o sobě je krokem
správným směrem. Firmy
toho však zneužívají, když
bez jakýchkoli záruk tvrdí, že

jejich produkt je klimaticky
neutrální, z recyklovaných
materiálů, ekologický nebo
udržitelný, jen aby zvýšily
své zisky.

Má laický zákazník vůbec šan-
ci vyznat se v tom, zda firma
o svých výrobcích lže?
Vyznat se v těchto tvrzeních
je složité i pro zkušené odbor-
nice a odborníky, natož pro
zákazníky. Podle průzkumu,
co si nechala dělat Evropská
komise v roce 2020, více než
50 procent producentů uvádí
o svých výrobcích zavádějící,
lživé či nejasné informace.
Měli tak až dosud v této oblas-
ti volné pole působnosti bez
jakékoli regulace.

Dá se říct, že nový zákon
bude velkýmkrokem
kudržitelnosti zejména
pro planetu?
Je to rozhodně pozitivní zprá-
va, kterámůže planetě pomo-
ci i v oblasti fast fashion, ale
nejenom tam. Podle nových
pravidel Evropské komise bu-
doumuset výrobci veškerého
spotřebního zboží prodávané-
ho v EU svá tvrzení doložit.
Budou muset používat osvěd-
čené certifikace nebo provést
vědecky podložené důkazy
o dopadech na životní pro-
středí. Výsledná datamusí po-
tvrdit nezávislý a akreditova-
ný ověřovatel. Firmám, které
budou uvádět, že jsou jejich
výrobky udržitelné a zároveň
nebudoumít tato tvrzení řád-
ně doložena, hrozí pokuta.

Má tato směrnice podle vás
šancimít reálné a viditelné
dopady?
Těžko říct. Nemohu posou-
dit, nakolik budou firmy toto
nařízení dodržovat a do jaké
míry se budou snažit ho ně-
jak obcházet. V každémpřípa-
dě je pozitivní, že tato regula-
ce bude konečně zavedena
a že budou existovat jasná
pravidla pro výrobce a prodej-
ce v oblasti deklarace dopadu

jejich výrobků na životní pro-
středí. Koneckonců to fir-
mám minimálně trochu
zkomplikuje jejich klamavý
marketing, alespoň tedy
na území EU. Nedá se však
předpokládat, že implemen-
tací této směrnice jako máv-
nutím kouzelného proutku
zmizí problém rychlé módy
a všech jejích negativních do-
padů.

Téma klimatické krize se
ve společnosti řeší už několik
let. Není na tyto legislativní
kroky poněkud pozdě?
Vzhledem k tomu, že se na-
cházíme v klimatické krizi,
která má zásadní dopad
na všechny obyvatele plane-
ty, bych samozřejmě byla roz-
hodně raději, kdybychom tu
takovou regulaci měli už dáv-
no. A i tak její plánované za-
vedení ještě nějakou dobu po-
trvá. Navrženou směrnici
musí totiž ještě odhlasovat
Evropský parlament a Rada
EU. Očekává se, že se tak sta-
ne koncem roku 2024. Po je-
jím schválení budou mít jed-
notlivé země ještě dva roky
na implementaci. Přesto vní-
mám tento krok jako pozitiv-
ní, za mě lepší pozdě než ni-
kdy. Je to zároveň dobrý pří-
klad pro další regiony, proto-
že podobnou regulaci zatím
ještě nikde na světě nemají.

Pokudby chtěl v boji proti
grenwashingu pomoci zákaz-
ník, co bystemu doporučila?
Že méně je více a důležité je
zaměřit se zejména na to,
abychomzbytečně nenakupo-
vali věci, které nepotřebuje-
me. Uvědomit si, že všechny
produkty vyžadují ke své vý-
robě materiální a energetic-
ké zdroje, které nejsou ne-
omezené a se kterými by-
chom se ve vlastním zájmu
měli naučit více šetřit. Nemá-
me žádnou planetu B, kam
bychom se všichni mohli pře-
sunout, až to tu zcela zničí-
me. TEREZA ŠIMURDOVÁ

Tomková se věnuje klimatickým
tématům přes 7 let. ARCHIV AUTORA

Nová směrnice bojující proti
greenwashingu je součástí
velkého celku takzvané Zelené
dohody pro Evropu.

• Podle Tomkové se debata
o Green Dealu v Česku
většinou omezuje
na zbytečně vyhrocené
diskuse o elektromobilitě
a zákazu spalovacích
motorů.

• „Jedná se přitom o mnohem
komplexnější systém změn,
který námmá pomoci řešit
klimatickou krizi, jež se
sama nezastaví,“ vysvětluje
pro Metro Tomková.

• Směrnice mimo jiné řeší
i právo na opravitelnost
výrobků, zvýšení jejich
kvality a další kroky k lepší
udržitelnosti. TES

Tomková: Nemáme žádnou
planetu B, kam bychom šli

ZELENÁ DOHODA PRO EVROPU

inzerce



Dražba podílu id. 1/4 na garáži v obci Hostomice
nad Bílinou, okres Teplice
Jedná se o dražbu spoluvlastnického podílu o velikosti id. 1/4 na
zděné, nepodsklepené garáži pod mírnou pultovou střechou (na
střešní konstrukci rostou náletové dřeviny plevelného charakteru).
Objekt je situovaný v zastavěné, okrajové části městyse Hostomice,
v řadové zástavbě jako řadový krajní. V obci se nachází tyto
IS: elektro, obecní vodovod, plynové vedení a hloubková kanalizace.
Jedná se o garáž určenou pro jedno osobní vozidlo. Původní stáří
objektu je dle dostupných materiálů cca 50 roků. V průběhu své
celkové životnosti objekt pravděpodobně procházel pouze běžnou
údržbou prvků krátkodobých životností, která byla v posledních
letech značně zanedbána.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 29. 2. 2024.

Dražba podílu id. 1/10 na nebytové jednotce 1+kk
v obci Louny, okres Louny
Jedná se o dražbu spoluvlastnického podílu o velikosti id. 1/10 na
nebytové jednotce č. 2267/103, v budově č.p. 2267, v obci Louny
na ulici Náměstí Benedikta Rejta, včetně spoluvlastnického podílu
ke společným částem domu a pozemku, která se nachází ve IV. NP
výše uvedeného panelového, podsklepeného, typového, bytového
domu celkem s šesti NP. Objekt je vybaven osobním výtahem.
Objekt byl původně postaven cca v roce 1978. V roce 2018 byla
provedena modernizace výtahu. V roce 2019 byla provedena
rekonstrukce stoupacího vedení. V roce 2020 bylo provedeno
zateplení objektu kontaktním zateplovacím systémem a byla
provedena výměna střešní krytiny. Jednotka je evidována jako jiný
nebytový prostor a je užívána pro bydlení. Jednotka je dispozičně
řešena jako 1+kk s kompletním sociálním zázemím.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 22. 2. 2024.

Dražba podílu id. 1/4 na pozemcích v obci Nedakonice,
okres Uherské Hradiště, vyvolávací cena 30 000,-
Jedná se o dražbu spoluvlastnického podílu o velikosti id. 1/4
k nemovitým věcem, a to pozemku parc.č. 1802/1 - orná půda,
o výměře 1.434 m2, pozemku parc.č. 1802/2 - orná půda o výměře
589 m2, pozemku parc.č. 1969/33 - ostatní plocha o výměře
84 m2, pozemku parc.č. 2092 - orná půda o výměře 1.990 m2

a pozemku parc.č. 2828/58 - ovocný sad o výměře 1.809 m2, vše
v k.ú. a obci Nedakonice, okres Uherské Hradiště. Pozemky parc.č.
1802/1, parc.č. 1802/2 a parc.č. 1969/3 tvoří jednotný funkční
celek. Pozemky jsou zemědělsky obdělávané a jsou součástí
zemědělských honů. Na části pozemku parc.č. 1969/33 se nachází
část tělesa zpevněné komunikace, která není předmětem dražby.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 7. 2. 2024.

Dražba podílu id. 1/2 na bytové jednotce 2+kk
v obci Praha
Jedná se o dražbu spoluvlastnického podílu o velikosti id. 1/2 na
bytové jednotce č. 668/45 v budově č.p. 625, 626, 668, 669, včetně
spoluvlastnického podílu ke společným částem domu, vše v k.ú.
Hloubětín, která se nachází na ulici Kardašovská v VIII. NP výše uvedeného
panelového, podsklepeného, typového, bytového domu celkem s osmi,
v části sedmi a v části s jedním NP. Objekt je vybaven osobním výtahem.
Dle dostupných údajů byl objekt postaven v roce 1990. V roce 2007 byla
provedenamodernizace výtahu.V roce 2010byla provedena rekonstrukce
vodovodního stoupacího vedení. V roce 2013 byla provedena výměna
původních oken za nová. V roce 2016 byla v bytovém domě provedena
rekonstrukce rozvodů elektřiny. V roce 2018 bylo provedeno zateplení
střešní konstrukce a výměna střešní krytiny. V roce 2023 byla v objektu
zřízena nová plynová kotelna. Bytová jednotka je dispozičně řešena jako
2+kk s kompletním sociálním zázemím.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 8. 2. 2024.

Dražba podílu id. 1/2 na RD se zahradou v obci
Mimoň, okres Česká Lípa
Jedná se o dražbu spoluvlastnického podílu o velikosti id. 1/2 na
zděném, podsklepeném rodinném domě se dvěma nadzemními
podlažími a se stanovou střechou. Objekt se nachází na adrese
Slovany 92, Mimoň V. Parkování je možné ve vlastní garáži. Pozemky
leží v rovinném terénu, tvoří jednotný funkční celek a jsou přístupné
po veřejné zpevněné komunikaci. Dům je napojen na IS: elektro,
obecní vodovod a vlastní kanalizaci (septik a trativod), ve městě
Mimoň dále nachází tyto IS: hloubková kanalizace a plynové vedení.
Vnitřní dispozice objektu nebyla zjištěna. Původní stáří objektu je
přes 60 roků. V průběhu své celkové životnosti objekt procházel
jen běžnou údržbou prvků krátkodobých životností, která byla
v posledních letech značně zanedbaná. Celkový technický stav
a údržbu lze ke dni ocenění uvažovat jako stavba ve špatném stavu.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 27. 2. 2024.

Dražba podílu id. 1/16 na pozemcích v obci
Neumětely, okres Beroun, vyvolávací cena 62 000,-
Jedná se o dražbu spoluvlastnického podílu o velikosti id. 1/16
k pozemkům parc.č. 166/116 - orná půda, parc.č. 166/117 - orná
půda, parc.č. 166/135 - orná půda, parc.č. 544 - orná půda, parc.č.
545 - orná půda, parc.č. 554/66 - vodní plocha, parc.č. 554/82
- vodní plocha, parc.č. 595 - ostatní plocha, parc.č. 610/77 - orná
půda, parc.č. 701/35 - orná půda, parc.č. 701/49 - orná půda, parc.č.
1120 - orná půda, parc.č. 1169/16 - orná půda, parc.č. 1169/29 - orná
půda, parc.č. 1169/30 - orná půda, parc.č. 1251/27 - vodní plocha,
parc.č. 1251/28 - vodní plocha, parc.č. 1251/42 - vodní plocha, parc.č.
1381/42 - orná půda, parc.č. 1554/1 - orná půda a parc.č. 1558/1 -
orná půda, o celkové výměře 50.024 m2, vše v k.ú. a obci Neumětely,
okres Beroun.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 13. 2. 2024.

Dražba podílu id. 1/10 na pozemcích v obci
Třebívlice, okres Litoměřice, vyvolávací cena 20 000,-
Jedná se o dražbu spoluvlastnického podílu o velikosti id. 1/10
k nemovitým věcem - pozemku parc.č. 185/2 - vodní plocha, parc.č.
194/7 - orná půda a parc.č. 508/5 - orná půda, o celkové výměře
5.593 m2, vše v k.ú. a obci Třebívlice, okres Litoměřice, které tvoří
jednotný funkční celek. Pozemky jsou zemědělsky obdělávané a jsou
součástí zemědělskýchhonů.Předmětemdražby jedále spoluvlastnický
podíl o velikosti id. 1/10 k nemovitým věcem - pozemku parc.č. 317/7
- orná půda, parc.č. 317/8 - trvalý travní porost, parc.č. 317/17 - orná
půda a parc.č. 531/12 - ostatní plocha, o celkové výměře 3.284 m2,
vše v k.ú. a obci Třebívlice, okres Litoměřice. Pozemky jsou zemědělsky
obdělávané a jsou součástí zemědělských honů. Část pozemku parc.č.
317/8 se užívá jako výběh pro koně s venkovními úpravami.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 14. 2. 2024.

Dražba podílu id. 1/12 na rodinné rekreaci v obci
Liběchov, okres Mělník
Jedná se o dražbu spoluvlastnického podílu o velikosti id. 1/12
na přízemním, pravděpodobně dřevěném a z části zděném,
podsklepeném objektu rodinné rekreace s využitým podkrovím.
Objekt se nachází v místní části s názvem Ješovice, v chatové
oblasti na adrese Ješovice ev.č. 121. Pozemky jsou přístupné
po veřejné, nezpevněné komunikaci. Zpevněná komunikace
se nachází ve vzdálenosti cca 250 m od předmětu dražby.
Objekt je pravděpodobně napojen na elektro. Dle informací
ČSÚ ve městě Liběchov se dále nachází tyto IS: hloubková
kanalizace a obecní vodovod. Vnitřní dispozice objektu nebyla
zjištěna. Původní stáří objektu je dle dostupných podkladových
materiálů přes 40 roků. Celkový technický stav a údržbu lze ke
dni ocenění uvažovat jako mírně podprůměrnou.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 15. 2. 2024.

Dražba podílu id. 7/60 na RD v obci Dolní
Beřkovice, okres Mělník
Jedná se o dražbu spoluvlastnického podílu o velikosti id. 7/60
na přízemním rodinném domě smíšené konstrukce bez využitého
podkroví.Objekt se nachází na adreseVliněves č.p. 29, 277 01 Dolní
Beřkovice. Parkování je možné na vlastním pozemku. Pozemek leží
v rovinném terénu a je přístupný po veřejné, zpevněné komunikaci.
Dům je napojen na IS: elektro a obecní vodovod, suché WC, v obci
se dále nachází tyto IS: hloubková kanalizace a plynové vedení.
Vnitřní dispozice objektu nebyla zjištěna. Původní stáří objektu je
dle dostupných podkladových materiálů, místního šetření a dle
odborného odhadu zpracovatele přes 70 roků. V průběhu své
celkové životnosti objekt pravděpodobně procházel jen běžnou
údržbou prvků krátkodobých životností, která byla v posledních
letech značně zanedbaná.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 28. 2. 2024.

VYVOLÁVACÍ
CENA

1 180 000,-

VYVOLÁVACÍ
CENA

90 000,-

VYVOLÁVACÍ
CENA

38 667,-

www.drazby-exekutori.cz dne 8. 2. 2024.

VYVOLÁVACÍ
CENA

676 667,-

www.drazby-exekutori.cz dne 15. 2. 2024.

VYVOLÁVACÍ
CENA

110 000,-

www.drazby-exekutori.cz dne 22. 2. 2024.

VYVOLÁVACÍ
CENA

6 667,-

Veškeré podrobné informace k jednotlivým dražbám (včetně znaleckého posudku, fotodokumentace a dražební vyhlášky) lze nalézt na výše uvedených
dražebních portálech, kdy pro vyhledání použijte název dražby.
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Ilustrátor Ivan
Steiger má
půlkulatiny.

Téměř celý svůj život působil
v Německu, i přesto se stal vý-
znamným pro Českosloven-
sko.
Příběh Ivana Steigera, kte-

rý dnes slaví 85 let, započal
během studií na filmové ško-
le, kdy začal psát povídky, no-
vely a scénáře. Později však

prý zjistil, že smysl života na-
šel ve chvíli, kdy ztratil schop-
nost vyjádřit se slovy.

Symbol pro okupaci
Začal tedy kreslit obrázky,
později se stal kmenovým au-
torem Literárních novin.
Například známá kresba

pařízku, z něhož rašila křeh-
ká květina, se stala po kreslí-
řově odchodu do Mnichova
v roce 1968 v celém světě
symbolem okupovaného Čes-
koslovenska. Řada jeho dvace-

ti napsaných i nakreslených
knih vyvrcholila obsáhlým dí-
lemkreslených esejí ke Staré-
mu a Novému zákonu pod ti-
tulem Ivan Steiger sieht die
Bibel.
Steiger považuje tuto práci

za nejdůležitější čin svého ži-
vota. Stal se prvním v ději-
nách, kdo doprovodil Bibli ka-
rikaturami a kreslenými ese-
jemi a komentáři. Následova-
lo 416 doprovodných kreseb
ke knize Přísloví krále Šala-
mouna.

Dokumenty o hračkách
Jako autor, režisér a produ-
cent vytvořil v Německu
přes 30 dokumentárních fil-
mů o hračkách. V roce 1986
namaloval první expresivně
primitivní akrylové obrazy
a představil je až po letech
pod názvem sui generis. Při
této práci objevil Steiger svět
starých hraček.
V mnichovské staroradnič-

ní věži na Marienplatzu ote-
vřel muzeum evropských
a amerických hraček a o de-

set let později další muzeum
ve Starém purkrabství na
Pražském hradě, kde svou vý-
stavu po 30 letech letos v led-
nu ukončil. Nyní Steiger žije
a tvoří střídavě v Praze a na
bavorském venkově, kde má
svůj ateliér. V Německu byl
povýšen exprezidentemHors-
tem Köhlerem do rytířského
řádu a v České republice byl
oceněn státní medailí Za zá-
sluhy v oblasti kultury býva-
lým prezidentem Václavem
Klausem. TEREZA ŠIMURDOVÁ

V roce 2014 Ivan Steiger vystavoval svá výtvarná díla v Mánesu.
V Mnichově působil jako autor, producent a karikaturista.

Ivan Steiger s archivem svých
kreseb ARCHIV AUTORA

Ivan Steiger vytvořil v Německu přes 30 dokumentárních filmů
o hračkách. Rád objevoval jejich svět. 2x PROFIMEDIA

Hledáme majitele nemovitostí ochotné
pronajmout svůj byt či dům ukrajinským
ženám a rodinám s dětmi a se seniory

Jsme organizace s více než třicetiletou
historií nejen v pomáhajících profesích

Umíme pečovat o dobré nájemní vztahy

ZKUSTE TO S NÁMI

PŘIDEJTE SE K NÁM

A BUĎTE KLÍČEM K NADĚJI PRO TY,

KTEŘÍ U NÁS HLEDAJÍ DOMOV

VÁLKA NA UKRAJINĚ
JEŠTĚ NESKONČILA
ZEJMÉNA ŽENY
S MALÝMI DĚTI, SENIOŘI
A HANDICAPOVANÍ
Z UKRAJINY MAJÍ
AKTUÁLNĚ ZE STRANY
STÁTNÍCH INSTITUCÍ ČR
VELMI NÍZKOU
PODPORU
K DŮSTOJNÉMU
ŽIVOTU

Bibli doprovodil karikaturami

inzerce
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Vzpomínáte si na něj? Vále-
ček. Letos uplyne deset let
od jeho přestěhování do Afri-
kária v polské Vratislavi, kde
jsem před několika dny poří-
dil i tento jeho snímek. Naro-
dil se však 8. června 2011
u nás v Zoo Praha, a to legen-
dárnímu hrošímu páru Ma-
rušce a Slávkovi. V srpnu té-
hož roku pro něj v interneto-
vém hlasování vybrala veřej-
nost jméno Váleček a „po-
křtil“ ho Marek Eben, který
na sklonku 60. let ztvárnil po-
stavu Válečka ve slavném se-
riálu Kamarádi.

Návštěva.
Za Válečkem jsme
zajeli do Vratislavi

Příští pátek budou
lidé moci ušetřit, ale
zároveň tím pomoci.

Dětská vstupenka do Zoo Pra-
ha jen za jednu korunu a pod-
pora kriticky ohrožené gorily
nížinné v jednom? V pátek

2. února, o pololetních prázd-
ninách, to půjde. Stačí jenom
přinést svůj starý mobil.
O bezpečnou a ekologickou
recyklaci vašeho zařízení se
postará neziskový spolek Re-
mobil.
Co je přesně potřeba udě-

lat? Na pokladně stačí ukázat
starý telefon a koupit si dět-
skou vstupenku za symbolic-
kou jednu korunu. Akci mo-
hou využít pouze děti do
15 let pouze 2. února v Zoo
Praha. Zařízení následně vho-
díte do sběrné nádoby umístě-
né u každého vchodu. Za kaž-
dý vybraný telefon získá Zoo
Praha od společností Remo-
bil 10 korun a dalších 10 ko-
run od společnosti Asekol,
které poputují na sbírkové
konto Pomáháme jim přežít.

Gorily nížinné
Chov goril nížinných započal
v Zoo Praha již v roce 1963.
Pražská zoo je jedinou čes-
kou zoo, kde se daří gorily

rozmnožovat, a momentálně
také jedinou, kde lze gorily
v České republice pozorovat.
Ve volné přírodě se za posled-
ních 20 let snížil počet goril
nížinných o 60 procent. Příči-
nou je především odlesňová-
ní deštných pralesů v Africe,
které jsou jejich domovem.

Děje se tak z velké části kvůli
těžbě dřeva a dalších surovin,
jako jsou vzácné kovy niob
a tantal používané pro výro-
bumobilních telefonů.
Ambasadorkami projektu

jsou herečka Simona Babčá-
ková a influencerka Jitka No-
váčková.

Zastavte se v Globusu
v oddělení Zdravý svět, kde
najdete rozsáhlý výběr po-
travin a surovin v bio kva-
litě, ale také v bezmasých
– vegetariánských i vegan-
ských variantách.
Vyzkoušejte například

čekankové sladidlo Globus,
které okouzlí vaše chuťové
buňky, ale je ideální i pro
příznivce zdravějšího život-
ního stylu. Navíc je přiroze-
ně bez lepku, laktózy a tuku.
Skvělá alternativa do čaje,
kaše nebo k palačinkám!
Pro více informací na-

vštivte globus.cz

Objevte nové chutě pro
vyvážený životní styl v oddělení
Zdravý svět v Globusu
Rádi
experimentujete
s alternativními
potravinami nebo
jste se počátkem
nového roku
rozhodli prozkoumat
vyváženější
stravování?

Chov goril nížinných začal v Zoo
Praha již v roce 1963. ZOO PRAHA

MIROSLAV
BOBEK
Zoo Praha

Odhadem se v České republice
nachází kolem 10 milionů vyřa-
zených mobilních telefonů.
Staré telefony někdy končí
i na skládce, kde dochází
k uvolňování toxických látek
do přírody.

• Remobil se snaží těmto ne-
příznivým vlivům předcházet
a zároveň chce nabídnout
široké veřejnosti co nejjedno-
dušší a bezpečnou likvidaci
a materiálové využití
v souladu s platnou legislati-

vou včetně ochrany
i likvidace osobních
dat.

• Předané mobily jsou nejčas-
těji mechanicky rozdrceny
autorizovanými zpracovateli
a v případě možnosti opětov-
ného využití jsou datové no-
siče několikanásobně přehrá-
ny certifikovaným soft-
warem.

• Více informací o projektu
na remobil.cz. MET

TEXT A FOTO

Starý mobil jako dětská
vstupenka do Zoo Praha

REMOBIL = RECYKLUJ MOBIL
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KubaMenšík se
zaskvěl ve finále
kuchařské show
MasterChef Česko.
Od zítřka do neděle
můžete jeho hvězd-
né menu ochutnat
v Aparthotelu
Svatý Vavřinec
v Peci pod Sněžkou.

„Přijeďte na prodloužený ví-
kend do Vavřince a spojte
gastronomický zážitek třeba
s lyžováním. Nebo se alespoň
zastavte ochutnat jeho pokr-
my v Bistru Vavřinec hned
před Aparthotelem,“ zve
všechny milovníky života
Martin Venglář, ředitel
Aparthotelu Svatý Vavřinec.
„Kuba Menšík zde bude k vi-
dění spolu s dalším kucha-
řem z MasterChef TOP10
Markem Cilerem, jehož vy-
hlášená vepřová žebra se sla-
ninovou kaší nebo celerový
krém zkrátka musíte zkusit,“
láká Venglář.

V průměru až o 30 procent lev-
něji mohou zákazníci prode-
jen Kaufland nově nakoupit
více než 400 produktů z oblas-
ti kosmetiky. Řetězec trvalým
snížením cen v těchto katego-
riích navazuje na novoroční
vlnu zlevňování, kdy hned
od 1. ledna snížil ceny šesti ti-
síc položek ještě více, než by
odpovídalo poklesu DPH.
Barvy na vlasy, šampony,

pleťové krémy, holení
pro muže i ženy, sprchové
gely, ale i zubní pasty, kartáč-
ky či produkty pro nejmenší.
To vše a další stovky položek
z kategorie kosmetiky i dro-
gerie dostane nyní v Kauflan-
du nižší cenovky. Řetězec
v rámci nové kampaně od
24. ledna trvale zlevnil přes
400 výrobků. Naváže tak na
velkou vlnu snižování cen,
kterou po Novém roce odstar-
tovalo snížení sazby DPH na
potraviny z 15 na 12 procent.
Kaufland tehdy zlevnil šest ti-
síc položek ještě více, než by
odpovídalo pouhému pokle-
su zdanění. U další tisícovky
položek, kterých se naopak
týkal přesun do vyššího pás-
ma DPH, řetězec ceny zacho-
val a ulevil tak peněženkám
zákazníků ještě více.

„Novoroční pokles cen se tý-
kal převážně potravin. Droge-
rie a kosmetika ale zaujímají
v nákupních seznamech našich
zákazníků rovněž důležité mís-
to – kromě péče o sebe samé
tyto produkty lidé často naku-

pují i pro svoje blízké včetně
těch nejmenších. Proto jsme se
rozhodli trvale snížit ceny více
než 400 položek kosmetiky, ač-
koli se jim přesun do nižší saz-
by DPH od ledna vyhnul,“ říká
mluvčí řetězce Kaufland Rena-

ta Maierl a dodává, že sleva
u některých kosmetických pro-
duktů dosáhne až 38 procent.
Na rozdíl od běžných slevo-

vých akcí však v tomto přípa-
dě nejde jen o dočasné zlevně-
ní. Zlevněné výrobky budou

v prodejnách snadno k nale-
zení pod neonově zbarveným
označením „levnější“. Kam-
paň bude zároveň doprováze-
na tyrkysovými vizuály a hes-
ly jako „oholené ceny“ či „vy-
čištěné ceny“.

Program ve Svatém Vavřinci
začíná dnes vpodvečer – Kuba
Menšík a Marek Ciler spolu
v Bistru Vavřinec navaří své
speciální menu.

• Zítra od 12 hodin ochutnáte
menu Kuby i Marka. Kuba
připraví tradiční segedín

s karlovarským knedlíkem,
kterému dodá svůj
vyhlášený masterchefovský
šmrnc. Marek Ciler nabídne
svá proslulá vepřová
žebra se slaninovou kaší
a jako polévku celerový
krém s celerovou
slámou.

Nestihnete víkend s Kubou
Menšíkem? Nevadí. Kuchaře
z MasterChefa potkáte v Bistru
Vavřinec po celou zimu.

• V sobotu 10. února Terka
zMasterChefa nachystá
mořské ryby. Od 19. do
21. února bude Vavřinec pa-

třit Joy z MasterChefa a její
africké kuchyni. V sobotu
9. března Adam zMaster-
Chefa navaří vegetariánské
menu. V sobotu 23. března
Petra z MasterChefa napeče
frgály, tradiční valašské
koláče s rozličnými
náplněmi.

KubaMenšík v průběhu kuchařské showMasterChef Česko ukázal, že
umí skvěle vařit, pro mnohé byl dokonce favoritem celé soutěže.

Aparthotel Svatý Vavřinec nabízí čtyřhvězdičkové ubytování
v samém srdci Pece pod Sněžkou.

KDE A KDYMŮŽETE POTKAT KUBUMENŠÍKA NEJBLIŽŠÍ AKCE V BISTRU VAVŘINEC

Kaufland pokračuje ve snižování cen. Po potravinách
nyní trvale zlevní stovky položek kosmetiky

Masterchef v lahodné Peci



Práce - nabídka
• Městská část Praha 6 - Úřad
městské části nabízí výkon prá-
ce EKONOMA/ekonomky Od-
boru ŠKOLSTVÍ. Bližší informa-
ce jsou zveřejněny na
www.praha6.cz v rubrice Vol-
ná pracovní místa. Lhůta pro
doručení přihlášky s doklady:
31.1.2024 v podatelně Úřadu
městské části Praha 6.
Kontakt: Ing. Kubíková,
tel. 220 189 550.279097

• ZŠ a MŠ Dr. Edvarda Beneše
v Praze 9 – Čakovice přijme
kvalifikovaného nebo studují-
cího učitele/učitelku pro 1. a
2. stupeň. Pro 2. stupeň hledá-
me kombinaci předmětů M,
Fy, Inf, Čj, Vv, Hv na plný i čás-
tečný úvazek. Nástup možný
kdykoliv podle dohody, nej-
později 1. 9. 2024. Nabídky a
životopisy, prosím zasílejte,
na email::
katerina.svajdova@seznam.cz
Tel: 734 588 863279127

• Mateřská škola Praha 4 hle-
dá pomocnou sílu na výdej od-
poledních svačin. Pracovní
úvazek 0,6. Nástup ihned
2024.
skolnij idelna@ksidlisti .cz
241090239 279246

• Učitele českého jazyka na
několikatýdenní zástup (6. a
7. ročník), ideálně 16 vyučova-
cích hodin týdně ve čtyřech
dnech (pátek volný) s nástu-
pem co nejdříve hledá ZŠ v Pra-
ze 8-Ďáblicích (v dosahu Met-
ro C-Ládví). Nabídky zasílejte:
reditel@skoladablice.cz.
T. 601 214 821,
www.skoladablice.cz.279230

• Promoakce prodej dárko-
vých předmětů v centru Prahy,
až 250 Kč/hod. Hledáme ko-
munikativní lidi na aktivní pro-
dej. Výplata týdně.
Tel. 722877699279233

• Přijmememontážníka na vý-
měny vodoměrů v Praze a
střední Čechy. Požadujeme vý-
uční list instalatér a ŽL.
Tel. 605775509,
e-mail: renemares@email.cz279248

• Na denní úklidový servis ad-
ministrativních budov přijme-
me invalidní důchodce. Práce
v lokalitách: Praha, Brno, Hra-
dec Králové, Plzeň, Písek a
Chrudim. HPP, 10 hod. týdně.
Plat 9000 Kč/měsíc. Nabídka
určená pro OZP. Email:
michal.patera@vigmajordom
us.cz, tel. 723682675 279196

• Firma Kondor s.r.o. přijme
skladníky do Radotína a dal-
ších Pražských poboček. Nabí-
zíme bohatý sociální pro-
gram(dovolená 5 týdnů,13
plat ,příspěvek na oběd ,bezú-
roční půjčku atd). Průměrný
plat 35 000 Kč až 45 000 Kč. Po-
žadujeme flexibilitu, bezúhon-
nost a dobrý zdravotní stav).
Nástup možný dle dohody.
Kontakt p. Lansdorf: mob.
739018324. V případě zájmu
volat Po - Pá od 7:00 hod do
15:00 hod.279250

• Muzeum v centru Prahy při-
jme starobního důchodce na
poloviční úvazek na funkci hlí-
dače. Nástup 1.2.2024. Volejte
po - pá,10:00 - 14:00 na
734546339279252

Starožitnosti

• Sběratel koupí staré perské
koberce, obrazy a starožitný
nábytek, porcelán, sklo a staré
pohledy. Tel.: 602218721 278735

• STAROŽITNÍK koupí: obrazy,
grafiku, knihy, hodinky, šper-
ky, mince a bankovky, sklo,
porcelán, sochy,. Děkuji Dyn.
Tel. 702401621276979

• STAROŽITNÍK koupí: obrazy,
grafiku, knihy, hodinky, šper-
ky, mince a bankovky, sklo,
porcelán, sochy,. Děkuji Dyn.
Tel. 702401621276980

• Koupím housle, violu, vio-
loncello, kontrabas v jakémko-
li stavu. Platím hotově. Tel.
775480777279105

Byty - poptávka

• Pro zaměstnance ambasád
a konzulátů hledáme menší i
větší byty k pronájmu v Praze.
Tel.: 723047669 278384

• Koupím několik starších
bytů na investici. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Byt si
sám vyklidím a zrekonstruuji.
Děkuji za nabídky, Grygar
739641969278296

Nemovitosti - poptávka

• Koupím několik starších
bytů na investici. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Byt si
sám vyklidím a zrekonstruuji.
Děkuji za nabídky, Grygar
739641969278339

Služby - nabídka
• Levná oprava ISSO žaluzií
na plastová okna. Výměna: si-
lonového vedení, řetízkového
ovládání (přetržený řetízek).
Cena za 1 křídlo 150 Kč.
T. 774518402278441

Auto-moto - poptávka
• Koupím jakékoliv vozidlo (i
veterána). Platím ihned.
Tel.: 603328155. 278479

Knihy a časopisy

Více na tel.: 605 200 046 nebo email:
Jana.Provaznikova@kam.cuni.cz

HPP, nástup možný po domluvě.

Koleje a menzy UK přijmou

uklízečku/uklízeče,
místo výkonu Praha 8. KOUPÍM

CHATU
Hledám ke koupi chatu, chalupu

do 50 km od Prahy. Stav nerozho-
duje. Předem děkuji za nabídku.

Tel.: 725 911 070

KOUPÍM DŮM
NEBO POZEMEK

v Praze a okolí. Právní vady ne-
vadí. Financování mám zajištěno.

RK-nevolat. Tel.: 725 719 745

Vyplatíme Vaše dluhy!
Vykoupíme Vaší nemovitost

a nadálemůžete
v nemovitosti bydlet

737 352 730

BYT/ DŮM POPTÁVKA
s přítelkyní hledáme ke koupi byt

a rodinný dům v Lounech, případně
v dojezdové vzdálenosti do Loun.

V jakémkoli stavu.
Děkujeme za případnou nabídku.

Tel: 731 117 381

POPTÁVKA CHATA HORY
koupím chatu/chalupu nebo
stavební pozemek na horách,

či v dojezdové vzdálenosti do hor.
Krkonoše, Krušné, Orlické, Jizerky,

Šumava. Může být i Vysočina.
Na stavu nezáleží, spíše na místě.

Tel.: 773 117 381

VYKOUPÍME

KNIHY
zaplatíme á
2000,- Kč
za každou
banánovou
krabici knih,
které od Vás
koupíme.

Bibliofilie
a cenné
knihy

oceníme
každou
zvlášť.

Telefon:
773 735 939

800 111 112

prace@m2c.eu

Mzda až 1 900 Kč
za směnu.

OSTRAHA
OC A ADMIN.
BUDOV PRAHA

Hledáme instalatéra/topenáře.
Požadujeme

manuální zručnost a spolehlivost.
Práce po Praze s nástupem IHNED.
info@havlintzb.cz | 602 396 662 Přijedeme rádi kamkoliv

v Čechách i na Moravě.
Návštěvy u Nás až po tel. domluvě.
Likvidujeme též celé pozůstalosti.

Tel.: 602 229 348
sberatelskykabinet@post.cz

SBĚRATELSKÝ KABINET
Michelská 12A, Praha 4, Michle

VYKOUPÍ IHNED ZA HOTOVÉ
odznaky, známky a staré pohledni-
ce, staré gramofon. desky, veškeré staré
mince, kapesní, náramkové hodinky,
i nejdoucí, všech značek (i PRIM), sta-
rou bižuterii, český granát, nábytek do
r. 1975. Šavle, bodáky a uniformy, rádia
a tranzistory, vánoční ozdoby, formič-
ky na vánoční cukroví, betlémy, hous-
le a hudební nástroje. Kufry, textilie,
veškeré nádobí, šicí a psací stroje, ob-
razy a gra a, lampy a lustry, hmoždíře,
žehličky, konvice, lavory a umyvadla,
sklo a porcelán, paroží, fotoaparáty,
staré nářadí, malířské válečky, příbory,
kabelky, kufry a staré uhláky. Staré
rybářské potřeby (pruty, navijáky,
podběráky,). Papírové peníze – v pod-
statě vše co přijde pod ruku. Bereme
opravdu téměř vše.

Více na tel.: 605 200 041 nebo
email: Jitka.Janosova@kam.cuni.cz

HPP, nástup možný po domluvě.

Koleje a menzy UK přijmou

recepční/recepčního,
místo výkonu Praha 6.

Více na tel.: 605 200 042 nebo email:
Renata.Benakova@kam.cuni.cz

HPP, nástup možný po domluvě.

Koleje a menzy UK přijmou

uklízečku/uklízeče,
místo výkonu Praha 2.

KOUPÍM BYTV PRAZE
jako investici pro děti, právní vady, dluhy nejsou

překážkou. V bytě můžete dále bydlet. Platba ihned.
Realitní kanceláře prosím nevolat. Tel.: 601 522 292

Celá ČR
tel. 604 11 44 66
e-mail: arco@antikvariaty.cz

koupíme jednotlivé
knihy i celé sbírky,
pozůstalosti apod.

Přijedeme
(pro více než 300 ks)

zaPlatíme
odvezeme

BYTY V PRAZE
1+kk až 3+1

od 2 890 000 Kč

www.city-home.cz

SPŠS, škola hl. m. Prahy,
Betlémská 4/287, Praha 1,

hledá

kuchaře/ku
na částečný úvazek.

Své životopisy posílejte
na e-mail:

jana.kohoutova@betlemska.cz

Naši milíčtenáři,prosíme,do košenepatříme!

Naši milí čtenáři, prosíme, do koše nepatříme!

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178
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@mojemetro
„Vám se teď v zoo narodila ta opička, co?“ usmívá se na mě
od ucha k uchu výčepní. A je to tu zas a mě to štve. Tedy ne na-
rození gorily. To je senzační a já si rád o vnučce slavné Moji
popovídám s každým! Unavuje mě ale to, když někdo o gori-
lách říká, že jsou to opice. A vlastně mě neprudí ta mýlka sa-
motná. Je totiž běžná a upřímně řečeno fakt, že gorily nejsou
opice, avšak po boku šimpanzů či orangutanů patří z opod-
statněných důvodů mezi lidoopy, je většině lidí naprosto
ukradený. Pravda je taková, že tlak mi zvedá vykonstruovaná

debata v mé hlavě: „Má cenu ho
vopravovat?“ ptá se jeden hlas.
„Samozřejmě, jsi mluvčí zoo, je
to tvoje povinnost,“ odpoví mu
hlas druhý, který mluví spisov-
něji. „Takže budu zas za chytráč-
ka. Takový maj lidi moooc rádi,“
ironizuje první z hlasů, a kdyby
měl oči, tak je zvedne vzhůru.
Druhý hlas se nedává: „Ten člo-
věk si to ale zapamatuje navždy.

Oprav ho!“ vykřikne. „Naivko, nemá to cenu!“ opáčí hlas č. 1
a já debatu razantně ukončuji. „Je to tak,“ usměju se zpátky
na výčepního. „Přijďte se na ni podívat. Nejlíp kolem desáté
při krmení!“ „Super, díky za tip,“ podává mi chlapík půllitr.
Choose your battles, říkají Britové a mají pravdu. Člověk si
musí vybírat své bitvy. Za každou cenu opravovat drobné ne-
přesnosti laiků daleko po pracovní době nikam nevede. Maxi-
málně tak k nálepce hnidopicha. Ale vše má svoje hranice.
Jestli totiž ještě někdy uslyším, že dikob-
raz své ostny střílí, nehledě na místo
a čas nechám pedantský hlásek zvítězit.

Unavuje
mě ale

to, když
někdo
o gorilách říká,
že jsou to opice.

LUŠTĚNKA:BRUNETA
ŘEŠENÍSUDOKU:

LUŠTĚNKA

Vaše rozbásněné příspěvky vepsané dometrotagu nám poslední
dobou doslova prší! Je to moc prima. Aktuální veršovánka vzešla
z pera Aleny Kumpostové, kterou inspirovala nesnadná ranní
vstávání. Milí čtenáři, třeba vás Alena inspiruje. Naše adresa je
stále stejná: rubrika Hlídač na webumetro.cz.

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání,
výzvu, básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte
s hashtagem #METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat
i jako zprávu přes Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz.
Váš výtvor dáme do novin!

Slova na vyluštění začínají
na stejné písmeno.

1. osobní
auto
(hovor.)

2. očištěný
praním

3. omluvení
4. opak

„přinést“
5. odplata
6. vyrobený

z octa
7. náprava

chyby

Zoodilema

FILIP MAŠEK
MLUVČÍ ZOO PRAHA

Zítra a v neděli hraje Divadlo Spejbla a Hurvínka představení Hurvínek a nezvaný host.
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„Konečně si
to můžete

vyříkat veřejně.“

KAMIL BANDŽAK
Facebook

Teplotní rekordy: -20,9 °C (1823) 13,9 °C (1995) Bio:

• Evidenční číslo MK ČR E 16400, ISSN 1211 - 7811. Distribuce: PNS, a. s. Vychází denně v pracovních dnech. © MAFRA, a. s., 2024 nebo uvedení dodavatelé obsahu. Jakékoli užití a šíření částí nebo
celku obsahu deníku METRO (včetně jejich překladu) bez písemného svolení vydavatele je zakázáno. Vydavatelství MAFRA, a. s., je členem koncernu AGROFERT.

SUDOKU

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

20.10 Doktor Martin (3)
Na vodě. TV seriál (ČR/SR,
2015). Hrají: M. Donutil,
J. Čvančarová, N. Lichý,
G. Marcinková

21.05 Všechnopárty
Talk show Karla Šípa

22.00 Hercule Poirot XIII
Velká čtyřka. Detektivka (VB,
2013). Hrají: D. Suchet, H. Fra-
ser, P. Moranová, P. Jackson

23.30 Detektiv
Endeavour Morse IX
Předehra. Krimiseriál (VB, 2022)

01.30 Jak se vede, sousede?

20.00 Muž z Acapulca
Komedie (Fr./It., 1973). Spiso-
vatel, vysněný hrdina brako-
vých románů a nejlepší role
Jeana-Paula Belmonda. Dále
hrají: J. Bissetová, V. Caprioli,
J. Lefebvre. Režie P. de Broca

21.40 Nelítostný souboj
Krimidrama (Fr., 1975).
Hrají: L. Ventura, P. Dewaere,
V. Lanoux, J. Guiomar

23.10 Letecké katastrofy
Rozhodující okamžik
15. dubna 2002

23.55 Apokalypsa:
Válka světů (3/6)

20.20 Rychlí a zběsilí
Akční film (USA, 2009). Policista
Brian O’Conner se snaží rozkrýt
drogový kartel, jehož členové
pašují drogy do Spojených
států přes mexickou hranici ne-
bezpečnými spanilými jízdami
podzemními tunely. Hrají:
P. Walker, V. Diesel, J. Brewste-
rová, M. Rodriguezová

22.30 Kazišuci
Komedie (USA, 2018). Hrají:
L. Mannová, J. Cena, I. Barin-
holtz, K. Newtonová.
Režie K. Cannon

00.40 Rizzoli & Isles:
Vraždy na pitevně II (5, 6)

20.15 Máme rádi Česko
Zábavní pořadMáme rádi
Česko opět prověří nejen zna-
losti diváků, ale především vě-
domosti českých celebrit. V roli
kapitánů se opět proti sobě
postaví Jakub Prachař a Vojta
Kotek. Dále účinkují J. Ployhar,
L. Krobotová, E. Kopecká,
V. Kořen, A. Elbel a M. Mikyska

22.00 Máme rádi Česko

23.50 Ano, šéfe!
Jsme tu proto, abyste
v hospodách nejedli blafy!

00.50 Policie v akci
Čtyři případy, čtyři lidské osudy

19.00 Party ride

21.00 O black list party
Hip hop a r&b párty

22.00 O BLACK CZ & SK PARTY
Český a slovenský párty rapové
tracky bez cenzury

22.30 Virtuální svět TV
Zavoláním do soutěže získáte
voucher pro nákup virtuálního
pozemku a registraci do Rychlé
hry, více v pravidlech na
www.nextearth.cz

0.00 Óčko flirt
Proud klipů a sexy vzkazy
diváků Óčka

ČT1 ČT2 NOVA ÓČKOPRIMA
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Podle vedoucího odhadnete,
na jakých základech firma
stojí. Když jezdí na kole nebo
běhá, kuřáky zřejmě podpo-
rovat nebude. Když dá za-
městnancůmmožnost stravo-
vat se zdravě, v jídelně asi
bůček s pivem nabízet nebu-
dou. Vladimíra Lipšová ze
Státního zdravotního ústavu
se specializuje na hygienu
práce a pracovní lékařství.
Dlouhodobě se podílí se svý-
mi spolupracovníky také na
soutěži Podnik podporující
zdraví.

Myslíte, že opravdu poznám
podle obsahu ledničky ve fi-
remní kuchyňce, jaký životní
styl vedemajitel firmy i její
zaměstnanci?
Podle našich zkušeností se
kultura firmy odvíjí vždy od
nejvyššího vedení. Kdo je
sportovně naladěný, ten to
šíří dál. Když se šéf přesunuje
všude jen autem a chce po
všech, aby pracovali i po páté
odpolední, byli k dispozici
a na telefonu 24 hodin denně,
tak se to v nastavení pracovní-

ho prostředí a atmosféry také
projeví. Neplatí to samozřej-
mě stoprocentně, ale v na-
prosté většině platí, že úspěš-
ná změna ke zdravějšímu ži-
votnímu stylu musí mít pod-
poru zaměstnavatele. Stejně
jako musí být zajištěné určité
zázemí personální a finanční
– aby byl někdo, kdo se posta-
rá, a peníze, za které se to kou-
pí, třeba na každodenní porce
zeleniny či ovoce.

Je o soutěž Podnik podpo-
rující zdraví zájem?Nebo
semusíte vnucovat?
Děláme to zhruba dvacet let,
v roce 2005 jsme začínali
s pár podniky, teď jich je ke
stovce, už se o nás ví. Firmy
se hlásí samy.

Co to vlastně obnáší?
Uchazeč se přihlásí a my mu
uděláme hodně detailní au-
dit. Netýká se to jen stravová-
ní. Jde nám také o co nejvíce
komplexní přístup ke zdraví,
včetně pohybu, zohlednění
stresu, kouření, ale také vy-
hodnocování nemocnosti,
fluktuace, pracovního pro-
středí, možnost společných
mimopracovních aktivit, tře-
ba dobrovolnická činnost.
Těch hledisek je mnohem
víc, na konci celého auditu je
v případě pozitivních výsled-
ků certifikát. Ten platí tři
roky a většina účastníků se
pro jeho obnovení hlásí zno-
vu. Pro mnohé se to stává
otázkou prestiže, chtějí mít
dobré jméno na pracovním
trhu.

Které firmy se účastní?
Přibližně tři čtvrtiny jsou
velké výrobní podniky, ale
máme mezi oceněnými i hy-
gienické stanice, krajské
úřady, školu. Není to nijak
ohraničené.

Vy jim radíte, jak nastavit jí-
delníček ve firemní restaura-
ci, jakémajímít lidé k dispo-
zici občerstvení, jaký je pitný
režim, jakmítmožnost se bě-
hemdne procvičit?
Ne, to si musí každý najít
sám, stanovit si vlastní pravi-
dla, a my to pak zhodnotíme,
můžeme potom dát doporu-
čení. Každá firma nebo úřad
si cesty hledá sám. Třeba si
najde nějaké regionální výži-
vové poradce, lokální zdroje
potravin a podobně. Vnímá-
me ale, že v Česku scházejí
kvalitní a lehce dostupné od-
borné informace.

Kdybych chtěl například vy-
lepšit jídelní lístek firemní
„vývařovny“, kam se obrátit?
Na výživového specialistu?
Určitě se vyplatí prověřovat.
Když natrefíte na osobu, kte-
rá absolvovala třídenní víken-
dový kurz a má diplom, tak
to asi nebude to pravé. Lidem
navíc splývají pojmy výživo-
vý poradce a nutriční tera-
peut. Ten druhý má vysoko-
školský diplom, výživě rozu-
mí a má přehled o zdravot-
ních limitech. Držitel týden-
ního on-line školení nemá
a ani nemůže mít tak široký
záběr. Je vhodný spíše jen
k drobným úpravám jídelníč-
ku a spíše jen u zdravých
osob.

Jedním z vašich témat je i vliv
stravování na pracovní výkon-
nost a spokojenost zaměst-
nanců. Jsou ale firmy, kde je
na obědmálo času, nebo lidé
mají takový charakter práce,
že jim to pravidelný stravova-
cí režimneumožňuje.
U výrobní firmy se tyto pauzy
někdy počítají na minuty, zá-
leží na jejich délce. Proto
musí firma zajistit, aby byla jí-
delna co nejblíže pracovišti
a lidé ji měli po ruce. Někdy
ale není stravování jen otáz-
kou času a dostupnosti. Chá-
pu, že jsou pracovní pozice,
kdy je to velmi složité. Napří-
klad takový obchodní cestují-
cí nebo kurýr jsou jistě limito-
vaní. Ale už i například na čer-
pacích stanicích se rozšiřuje
nabídka zdravých jídel nebo
salátů. Jídlo by ovšem také
mělo mít sociální a kulturní
rozměr. Vnímat, co, jak
a s kým jíme. PAVEL HRABICA

Dobré výživové poradce nehledejte mezi těmi, kteří mají víkendové školení nebo jen on-line kurz. To je
rada, jíž by se podle Vladimíry Lipšové měly řídit firmy, když chtějí zlepšit stravování zaměstnanců. SZÚ

Máte v práci kolárnu? Váš šéf asi
bude sportovec. METRO

Soutěž Podnik podporují-
cí zdraví vznikla v roce
2005.

• Každoročně ji vyhlašu-
je hlavní hygienik Čes-
ké republiky, organiza-
ci zajišťuje Státní zdra-
votní ústav – Centrum
hygieny práce a pracov-
ního lékařství.

• Pro oceněné podniky
je jednou ročně uspořá-
dán interaktivní
workshop.

• Pokud byla splněna
hodnotící kritéria, do-
stává podnik/organiza-
ce oprávnění používat
titul Podnik podporují-
cí zdraví prvního (spl-
nění kritérií na 80 až
90 procent), druhého
(splnění kritérií
na 90 až 95 procent)
nebo třetího stupně
(splnění kritérií
na 95 a více procent)
podle úrovně péče
o zdraví zaměstnanců.

• Oprávnění je platné tři
roky.

• Do letoška bylo nejvyš-
ším, třetím stupněm
oceněno 60 firem, or-
ganizací a institucí
v Česku.

Ukaž, jak jedí tvoji lidé,
a já ti povím, jaký jsi šéf

FIREMNÍ ZDRAVÍ



Velké riziko ohrožení ži-
vota nebo těžkého zranění
v současném dopravním pro-
vozu představuje mimo jiné
požár vozidla způsobený jeho
technickou závadou nebo
také dopravní nehodou.

Statistický údaj zveřejněný
v rámci nedávné Bilanční tis-
kové konference HZS ČR za
rok 2023 potvrdil hasičský
zásah u 24 101 dopravních
nehod, což je 11% meziroční
nárůst. Vedle dopravních ne-

hod zasahují hasiči také při
technických poruchách a ná-
sledném vzplanutí vozidla.
Zhruba dva tisíce požárů do-
pravních prostředků, k nimž
u nás ročně dojde, způsobují
nejčastěji závady na elekt-
roinstalaci nebo palivovém
systému. Jsou však známé
i případy, kdy požár vozidla
způsobil nedopalek cigarety
při neopatrném kouření pa-
sažéra za jízdy. Ročně zemře
v ČR v důsledku požárů do-

pravních prostředků více než
40 osob a až 200 dalších je při
nich zraněno.

Ať už je příčina požáru
vozidla jakákoliv, základním
pravidlem každého svědka
takové události by měla být
jednorázová snaha oheň ve
vozidle uhasit. V každém
případě se nedoporučuje ot-
vírat např. motorový prostor,
který je většinou ohniskem
požáru, s cílem maximálně
zamezit přístupu kyslíku ke

zdroji ohně. Paralelně, pokud
je to možné, nebo následně
je potřeba co nejrychleji vy-
prostit všechny členy posád-
ky do bezpečné vzdálenosti
od vozu.

„Po vyproštění, popřípadě uha-
šení hořícího oblečení, by u popá-
leniny mělo být hlavní snahou
ji účinně chladit, ideálně až do
příjezdu vozu záchranné služby.
Zabrání se tím dalšímu rozvíjení
popáleniny. Včasný zásah je zá-
sadní, protože zatímco povrcho-

vé popáleniny se hojí spontánně,
u hlubokých popálenin je poškoze-
ní kůže nevratné,“ zdůrazňuje
Lukáš Hutta, výkonný mana-
žer Asociace Záchranný kruh,
připravující dlouhodobě kam-
paň Ty to zvládneš, a dodává:
„Přestože hasicí přístroj u nás
nepatří k povinné výbavě vozu,
rozhodně ho doporučujeme z bez-
pečnostních důvodů mít ve vozidle
po ruce. Může totiž při požáru na
silnici skutečně zachránit život.“

Loni Renault představil již
šestou generaci tohoto rodin-
ného vozu. Po čtyřiceti letech
se však již nejedná o MPV,
ale ruku v ruce s dobou se
model Espace přeměnil na
velkoprostorové SUV, které
však nabízí vše, co v dnešní
době od rodinného vozu oče-
káváte. Novinka je vybavena
moderní full-hybridní jednot-
kou (E-Tech full hybrid). Ta je
kombinací osvědčené třívál-

cové dvanáctistovky s výko-
nem 96 kW (130 k), které
pomáhají dva elektromotory.

Hlavní jednotka (50 kW, 70 k,
205 Nm) s lithium-iontovým
akumulátorem (2 kWh/400 V)
je pro elektrický pohon
a sekundární startérgenerá-
tor (25 k, 50 Nm) pomáhá
spuštění spalovacího motoru
a řazení rychlostních stupňů.
Celkový výkon full-hybridní
soustavy je pak 200 k. Výkon
na kola přenáší multimódo-
vá automatická převodovka,
která má k dispozici dva
rychlostní stupně pro elekt-
romotor a 4 stupně pro spa-

lovací motor. Nový Espace
je dlouhý 4,72 m a s velko-
rysým rozvorem 2738 mm

je postaven v prodloužené
verzi modulární platformy
CMF-CD, díky níž je o 215 kg
lehčí než jeho předchůdce
a může nabídnout nejen
nejmodernější technologie
s až 32 bezpečnostními sys-
témy, ale také více prostoru
pro cestující, a to zejména
v druhé řadě, kde si pasažé-
ři mohou dopřát výjimečný
komfort díky lavici posuv-
né až o 22 cm a opěradlům
sklopným do úhlu 31°. Druhá
řada tak umí nabídnout pro-

stor pro kolena až 321 mm,
co se týká třetí řady, ta je na
tom s prostorem samozřejmě
o něco hůře, pro občasné vyu-
žití je však dostačující. Nový
Espace můžete pořídit v pě-
timístné nebo sedmimístné
konfiguraci bez cenového
rozdílu, základní konfigurace
zavazadelníku nabídne v pě-
timístném provedení 777 l,
se sklopenými sedačkami
lze pak dosáhnout až 1824 l.
Pocit komfortu na palubě
zvyšuje také velké panorama-
tické střešní okno s plochou
přes 1 m2. Co se týká jízdy,
chválíme vedle prostorného
a útulného interiéru přede-
vším velmi komfortní sveze-
ní, srovnatelné s prémiovými
značkami, o čemž v našem
případě svědčí i přítomnost
systému 4CONTROL Advan-
ced, který umí natáčet zadní
kola, a usnadňuje tak mané-
vrovatelnost při parkování,
nebo naopak zvyšuje bez-
pečnost při průjezdu zatáček
ve vyšších rychlostech. Naše
spotřeba se pohybovala od 5
do 7 l dle stylu jízdy. Týdenní
spotřeba se ustálila na 6,7 l
na 100 km. Ceny Renaultu
Espace začínají na 999 000 Kč.

Text: Martin Štěrba
Foto: Tomáš Devera
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Kdo by neznal Renault Espace. Vždyť
po tomhle rodinném kočáru pokukoval
snad každý táta od rodiny již od jeho
prvního uvedení v roce 1984, kdy Renault
odstartoval doslova MPV revoluci. A není
se čemu divit. V době žigulíků totiž
sedmimístné provedení s variabilními
sedadly, která se dala přemisťovat
a otáčet čelem vzad, působilo jako zjevení
a stalo se tak průkopníkem víceúčelových
a velkoprostorových vozů MPV (multi-
purpose vehicle) v Evropě. V průběhu let se
stal Renault Espace ikonou rodinných MPV
vozů, které po jeho vzoru vznikaly jako
houby po dešti.

Renault Espace – rodinný ideál s tradicí


 

Popáleniny při požáru vozidla



Všem dealerům je k dispo-
zici centrální sklad náhrad-
ních dílů v Brně. V rámci kva-
lity prodeje bude MG zavádět
značkové financování, rozší-
ření nabídky elektromobilů
v rámci dotačních programů.
Novinkou bude i program na
ojeté vozy MG a posílení fleet
aktivit. V prodejních cílech
bude MG plně využívat svou
konkurenční výhodu, kterou
jsou okamžité dodávky vozů.
Pro efektivní dodání vozů
v regionu střední Evropy slou-

ží centrální sklad vMaďarsku.
Další nezpochybnitelnou

výhodou je stále se rozšiřují-
cí modelová řada s pokrytím
všech typů pohonu. MG stále
umožňuje zákazníkům vybí-
rat vozidlo podle svých prefe-
rencí a potřeb od elektromo-
bilů a hybridů až po vozidla
se spalovacímimotory, jejichž
výrobu nechtějí nijak omezo-
vat. MG vstupuje do roku 2024
s plánem uvedení novýchmo-
delů, které přinesou inovace
v oblasti elektromobility a zá-

roveň vylepšení stávajících ob-
líbených modelů.

A na co se tedy můžeme
těšit? Na showroomech by již
mělo být inovované MH HS,
ale i extravagantní elektrické
MG 4 se 77kW baterií. Ten
bude v únoru doplněn vysoce
očekávaným modelem MG4
XPower. Tento model s výko-
nem 320 kW si klade za cíl
oslovit milovníky rychlosti
a dynamiky. V druhém kvar-
tálu se pak můžeme těšit na
úplně nový hybridní model
MG 3, který na podzim doplní
ještě benzinová verze. Druhé
pololetí MG odstartuje novou
variantou oblíbených SUVMG
HS a ZS a po prázdninách se
můžeme těšit na elektrické
sportovní žihadlo v podobě
MG Cyberster. Tato rozsáhlá
expanze modelové řady MG
pro rok 2024 reflektuje na
závazek společnosti k inovaci
a diverzifikaci produktů, kte-
rou doplňuje jistota poskyto-
vané sedmileté záruky.

Text: RŠ
Foto. Archiv
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MG chce být do konce
roku 2024 mezi 10
nejprodávanějšími
značkami v ČR
MG si v roce, kdy slaví 100leté výročí,
klade ambiciózní cíle pro rok 2024.
Plánuje rozvoj prodeje, expanzi prodejní
sítě a posílení v oblasti elektromobility
a další nové modely. S novým rokem
přichází nové projekty a strategie s cílem
zakončit rok blízko top 10. Společnost
plánuje rozšíření své prodejní sítě na 26
dealerů a pokrytí všech krajských měst
a nejbližšího okolí.

Problém
zvaný etanol

Jedním z aktuálně disku-
tovaných témat je zvýšený
obsah biosložky (etanolu)
v palivech z 5 na 10 % od
letošního roku. Biosložka se
v palivu používá jako prostře-
dek ke snížení emisí sklení-
kových plynů. Nicméně vedle
těchto pozitiv je třeba zmínit
naopak i škodlivé účinky eta-
nolu, a to na samotná vozidla.
Právě tato biosložka obsažená
v palivu si totiž začne vybírat
svoji daň v podobě častějšího
poškození některých částí
v palivovém či motorovém
prostoru vlivem zvyšující se
koroze dílů. Je tedy možné
tyto negativní vlivy etanolu
výrazněji eliminovat? Cesta
rozhodně existuje. Jedním
z chemických přípravků
produktové řady značky BG
Products, řešící negativní

vliv biosložky v palivu, je
BG 2026/2126 Supercharge
II (SC2) Ethanol Corrosion
Preventer. Inhibitory koroze
obsažené v jeho chemickém
složení pokrývají součásti
palivového systému a chrá-
ní ho tak před korozivními
kyselinami. Přípravek navíc
zabraňuje degradaci paliva
vlivem jeho oxidace, a to po
dobu 6 měsíců. Obsahuje zá-
roveň vysoce účinnou látku,
která odstraňuje karbonové
úsady ze vstřikovacího a spa-
lovacího systému. Aplikace
jednoho balení (177 ml) je
doporučena při tankování
paliva do nádrže (obsah ba-
lení je na 50–60 litrů paliva).
Samozřejmě platí, že přípra-
vek je zcela bezpečný jak pro
katalyzátory, tak i pro lambda
sondy. www.bg-care.cz

TIP METRO MOTORU
Pokud právě plánujete za-
koupit v nejbližší době ně-
jaké pěkné SUV, máme pro
vás „tajný“ TIP. Podle našich
informací v dealerství Auto-
Palace v pražských Butovicích
právě nabízí výprodeje skla-
dových vozů amezi rozsáhlou
nabídkou skladovek je také
pár kousků oblíbeného SUV
Hyundai Tucson. K dispozici
jsou jak klasické spalovací
jednotky, tak i elektrifiko-
vané varianty s mild-hybrid-
ním (MHEV), full-hybridním
(HEV) nebo dokonce plug-in
hybridním pohonem (PHEV),
který oceníte zejména ve
městě, kde se budete moci
pohybovat čistě elektricky
a 100% ekologicky. Moderni-
zovaný Tucson s robustním
designem a řadou vylepšení
můžete pořídit se zvýhodně-
nou cenovkou již od 589 900
Kč včetně DPH. Navíc můžete
získat originální příslušenství
za poloviční ceny. V nabídce
samozřejmě naleznete jak
klasické šestistupňovémanu-
ály, tak i oblíbené a spolehli-
vé automatické převodovky.

Zejména v tomto zimním
období oceníte také varianty
s pohonem všech kol. Samo-
zřejmostí při nákupu je také
pětiletá záruka bez omezení
ujetých kilometrů, 5 let asi-
stenční služby zdarma, pro-
gram permanentní mobility
nebo výhodné Hyundai pojiš-
tění. Velmi zajímavá je také

nabídka financování s mini-
úrokem 0,99 % p. a. po celou
dobu splácení, kde například
Hyundai Tucson Smart lze po-
řídit již za 5800 Kč měsíčně
včetně pojištění. Vedle skla-
dových vozů jsou k dispozici
také referentské a zánovní
vozy za skvělé ceny. Díky
dodatečnému bonusu až
40 000 Kč na skladové vozy
pořídíte nové vozy Hyundai
v pražských Butovicích již od
259 990 Kč.

Maš



Zcela nový Renault Mas-
ter se představil ve světové
premiéře v listopadu ve fran-
couzském Lyonu na výstavě
Solutrans. Novinka sází na
inovativní design AEROVAN,
který nabídne skvělou aero-
dynamiku na špičce své třídy.
Jeho koeficient odporu vzdu-
chu (Scx) je o více než 20 %
nižší a podstatně nižší než
u předchozí generace a všech
současných konkurentů. No-
vinka tak nabídne výrazně
nižší spotřebu bez ohledu na
použitý typ pohonu. U zcela
nového Masteru budou k dis-
pozici čtyři vznětové motory
Blue dCi o výkonu 105, 130,
150 nebo 170 koní s možností
volby i devítistupňového au-
tomatu EAG9 s hydrodyna-

mickým měničem. V nabídce
nebudou chybět ani čistě elek-
trické varianty. Do budoucna
je nový Master navržen tak,
aby mohl být vybaven i vodí-
kovým pohonem. Zcela nový
Renault Master bude uveden
na trh ve třech délkách: L2,
L3 a L4 s kompletní výbavou
pokrývající všechny požadav-
ky profesionálů. Zahrnovat
bude 20 karoserií o objemu
od 11 do 22 m3, o 40 mm vět-
ší otvor u posuvných bočních
dveří a o 100 mm delší ložné
plochy – nejdelší v kategorii.
Zcela nový Renault Master
bude k dispozici od jara 2024
a stejně jako předchozí gene-
race se bude vyrábět v závodě
Batilly ve Francii.

Maš

Nový Colt je postaven na
podvozkové platformě CMF-
-B od aliance Renault–Nissan–
Mitsubishi a nabízí nejnovější
technologie pohonu, vyspělé
bezpečnostní prvky a moder-
ní výbavu. Nový vůz je, stejně
jako ostatní vozy segmentu
B, navržen pro potřeby měst-
ských uživatelů, kteří hledají
elegantní design, úsporné po-
hony včetně plně hybridního.
Colt zaujme svým dynamic-

kým a moderním vzhledem,
který reflektuje vizuální
identitu Dynamic Shield.
Světlomety s LED technolo-
gií a full-LED denními světly
podtrhují jeho jedinečnou
optickou signaturu. Vnější
design může být dále perso-
nalizován prostřednictvím
různých barevných prvků
a designových detailů. K dis-
pozici je pět atraktivních ba-
revných odstínů karoserie.

Výbavové stupně INFORM,
INVITE, INTENSE a INSTYLE
umožňují přizpůsobit vzhled
vozu podle preferencí zákaz-
níka. Nový Colt nabídne tři
možnosti pohonů: základní
moderní benzinový tříválec
1,0 MPI o výkonu 65 k, přepl-
ňovaný benzinový tříválec 1,0
MPI-T o výkonu 90 k a plně
hybridní pohon 1,6 Hybrid.
Plně hybridní systém je kom-
binací benzinového motoru
se dvěma elektromotory s ba-
terií o kapacitě 1,2 kWh s vý-
konem 145 k. Tento systém
umožňuje vozu jezdit až 80 %
času v elektrickém režimu ve
městě. Nový Colt je vybaven
nejnovějšími bezpečnostními
systémy, včetně adaptivního
tempomatu, sledování okolí
vozidla, automatického pře-
pínání dálkových světel. Pro
propojení digitálního prostře-
dí s kabinou vozu je k dispozi-
ci veškerá konektivita Apple
CarPlay® a Android Auto™
s bezdrátovým nabíjením.

Nový Colt je již k dispozici
u dealerů, zahrnuje pětiletou
tovární záruku nebo záruku
na 100 000 km, dvanáctiletou
záruku proti prorezivění ka-
roserie. Hybridní systém má
navíc osmiletou záruku na ba-
terii systému pohonu a zacho-
vání její kapacity s omezením
na 160 000 km.

Nový model Colt, kterým
se Mitsubishi Motors vrací
do středu evropského trhu
s kompaktními vozy, nabízí
i zajímavé ceny startující na
379 960 Kč. Vůz s benzinovou
1,6 a hybridním pohonem za-
číná na 559 960 Kč.

Text: RŠ
Foto. Archiv
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Kia završila 30. rok v České
republice úspěchem

Kia v České republice
v roce 2023 prodala 11 424
aut, což je historicky nejvyš-
ší počet od vstupu značky
na český trh a o 12 % více
než v loňském roce. Za 30
let působení značky v České
republice Kia přesáhla prodej
150 000 vozů. Arnošt Barna,
generální ředitel Kia Czech,
zdůraznil úspěch a plány roz-
šíření nabídky nízkoemisních
vozidel. Kia zaznamenala
růst ve všech segmentech,
nejprodávanějším byl model
Ceed (6013 kusů) a následoval
Sportage (2163 kusů). O 25 %
vzrostl také zájem o elektro-
mobily Kia, z nichž nejprodá-

vanějším bylo Niro s 258 kusy.
Kia se velmi aktivně angažuje
v udržitelnosti a uhlíkové ne-
utrality plánuje dosáhnout do
roku 2045. Kia upřednostňuje
využívání energie z obnovitel-
ných zdrojů, proto veškeré
dobíjení u veřejných dobíje-
cích stanic prostřednictvím
služby Kia Charge je 100% ze
zelené elektřiny, vyrobené
udržitelným způsobem. Kia
pokračuje také v participaci
na rozšiřování dobíjecí infra-
struktury u dealerů a v rám-
ci spolupráce se společností
E.ON.

Maš

Mitsubishi vrací na trh
svůj oblíbený Colt

Po úspěšných předchozích šesti generacích
se do klíčového evropského segmentu
kompaktních vozů vrací oblíbený
Mitsubishi Colt, který je navržen speciálně
pro evropské trhy. Sedmá generace
tohoto modelu tak rozšiřuje modelovou
řadu značky v ČR, kterou by ještě letos
měl doplnit další oblíbený navrátilec
Mitsubishi Outlander.

Zcela nový Renault
Master již brzy dorazí

Zcela nový model Fiat 600e lze již objednávat
Značka Fiat začala na čes-

kém trhu přijímat objednáv-
ky na zcela nový model Fiat
600e. Ten bude k dispozici
ve dvou plně elektrických
výbavových variantách RED
a La Prima. Nový Fiat 600e
nadchne zejména milovníky
italského stylu a udržitelnos-
ti a je ideálním řešením do
městského provozu. Novinka
s délkou 4,17 metru slibuje
pohodlné usazení až pro 5
osob. K tomu přidává elek-
trický dojezd přes 400 km
a v městském cyklu dokonce
více než 600 km (dle WLTP).
Nový Fiat 600e je nabitý nej-
modernějšími bezpečnostní-
mi a asistenčními systémy,
díky kterým je připraven na
každodenní život. Výkonný
elektromotor nabídne výkon
115 kW (156 k) a jeho bate-

rii s využitelnou kapacitou
51 kWh lze dobít až 100kW
rychlonabíječkou z 20 na 80 %
kapacity již za 27 minut. Pro
koupi nového modelu Fiat
600e je možné využít atrak-
tivního financování. Zajíma-
vá je nabídka operativního
leasingu s měsíční splátkou
od 12 400 Kč vč. DPH (doba
trvání 48 měsíců, nájezd
40 000 km). Měsíční splátka
operativního leasingu zahr-

nuje servis, kompletní pojiš-
tění, asistenční služby a zimní
pneumatiky. Další možností
financování je koupě na úvěr
s měsíční úrokovou sazbou od
0,99 %. Značka Fiat nabízí na
model Fiat 600e smluvní pěti-
letou (200 000 km) záruku na
vozidlo a osmiletou záruku na
baterii. Novinka je k dispozici
od 799 900 Kč vč. DPH.

Maš



pátek 26. ledna 202430METRO MOTOR

Omlazené lvíče – Peugeot 2008
Peugeot 2008 dlouhodobě udává směr
nejžádanějšího segmentu malých
městských SUV a vždy se umisťoval na
stupních vítězů, pokud jde o prodeje SUV
segmentu B v Evropě. V roce 2021 dokonce
obsadil první místo a v České republice
je již poosmé v řadě nejprodávanějším
osobním vozem značky Peugeot. A protože
Peugeot nechce svého oblíbence nechat
usnout na vavřínech, prošla 2008 před
nedávnem omlazující kúrou, kterou
mimochodem automobilka dopřála
i manažerskému modelu 508.

Zatímco z nabídky motorů
nenápadně mizí za nás velmi
povedená naftová jednotka
1.5 BlueHDi, nabídka motori-
zací je stále široká, vedle ben-
zinové jednotky 1.2 PureTech
s výkony 100 a 130 k jsou
k dispozici i dva čistě elek-
trické pohony s výkonem 100
nebo 115 kW, a aktuálně nej-
novějším přírůstkem je Hyb-
rid 136 s mild-hybridní 48V
technologií, spojený s novou
šestistupňovou dvouspojko-
vou a elektrifikovanou převo-
dovkou e-DCS6, jejíž součástí
je i elektromotor. U této nové
jednotky výrobce slibuje, že
při jízdě ve městě můžete
více než 50 % času jezdit ve
100% elektrickém režimu
s nulovými emisemi. My jsme
faceliftovanou 2008 vyzkou-
šeli v nejvyšší výbavě GT se
silnější benzinovou motori-
zací 1.2 PureTech s výkonem
130 k a spojenou s osmistup-
ňovým automatem EAT8.

Omlazený Peugeot 2008
poznáte zejména díky nejno-
vějšímu světelnému podpisu
Peugeot, který nyní tvoří tři
svislé světelné drápy v přední
masce, které jsou zabudová-
ny do nárazníku s výraznější
mřížkou chladiče. Dynamič-

tější přední část je doplně-
na také o nové logo značky.
Všechny výbavy (Active, Allu-
re a GT) nabídnou již v zákla-
du přední LED světlomety
a zadní sdružené LED světlo-
mety s kresbou „tří drápů“.
Verze GT nabídne i Full LED
světlomety s automatickým
přepínáním dálkových světel
(High Beam Assist). Nabídka
se také rozšířila o nové desig-
ny kol a větší výběr barevných

odstínů. Všechny verze zís-
kaly nové čalounění sedadel,
variantu GT dokonce můžete

vybavit také černým čalou-
něním Alcantara se zeleným
prošíváním. Uvnitř interiéru
je nejzásadnější novinkou po-
slední generace infotainmen-
tu Peugeot i-Connect Advan-
ced s 10palcovou dotykovou
obrazovkou, a ve výbavě GT
dokonce se stylovým 3D zob-

razením, které dodává řízení
opravdový wow efekt. Z uži-
vatelského pohledu nás 2008

velmi mile
překvapila i svými
jistými jízdními vlastnostmi,
které bychom v daném seg-
mentu nehledali, hlavně v za-
táčkách nás 2008 překvapuje.
Připočteme-li skvělý design
a precizní dílenské zpraco-
vání, chápeme, proč je tento
model tak oblíbeným vozem.
Vylepšená byla také mobilní
aplikace MyPeugeot, kde si
můžete vytvořit virtuální kni-
hu údržby nebo odesílat trasy
připravené předem v telefonu
do navigace, u elektrických
variant připomeňme také
možnost přednastavení tep-
loty a kontrolu stavu nabití

baterie nebo
spuštění nabíjení

baterie na dálku. A když už
jsme u těch elektrických
verzí, Peugeot e-2008 nově
nabídne nový silnější elek-
tromotor, jehož výkon se
zvýšil ze 100 kW na 115 kW
a kapacita baterie se zvýšila
z 50 kWh na 54 kWh. Díky
těmto vylepšením se prodlou-
žil také dojezd z původních
345 km až na 406 km. Ceny
nového Peugeotu 2008 za-
čínají s akční cenovkou na
465 000 Kč.

Text: Martin Štěrba
Foto: Archiv iDNES
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Španělský fotbalový
velkoklub si v minu-
lé sezoně v přepočtu
přišel na více než
20 miliard korun.

Velké částky létají ve fotbale
v posledních letech tradičně
vzduchem. Real Madrid v mi-
nulé sezoně 2022/23 po dvou
letech sesadil Manchester
City z pozice fotbalového klu-
bu s nejvyššími příjmy. Žebří-
ček Money League auditor-
ské a poradenské společnosti
Deloitte ovládl španělský
klub s částkou 831 milionů
eur (asi 20,63 miliardy ko-
run).
Celkové příjmy první dva-

cítky klubů narostly oproti
předchozí sezoně o 14 pro-
cent, na rekordních 10,5 mi-
liardy eur (261 miliard ko-
run). Real vévodí žebříčku po-
prvé od ročníku 2017/18.

Oproti sezoně 2021/22 zazna-
menal nárůst o 16 procent,
na 118 milionů eur.
Výrazně nahoru šly i pří-

jmy Manchesteru City, který
si polepšil o 95 milionů eur,
tedy na celkových 826 milio-
nů. Třetí místo obsadil Paris
St. Germain s částkou 802mi-
lionů eur. Žebříček potvrdil
dominanci Premier League,
ačkoli počet anglických týmů
v top 20 klesl z 11 na osm. Po-

prvé od ročníku 2015/16, s vý-
jimkou „koronavirové“ sezo-
ny 2019/20,měly největší klu-
by v součtu vyšší komerční
příjmy než příjmy z televiz-
ních práv.
Deloitte podruhé zveřejnil

jako samostatnou položku
i příjmy ženských týmů.
V tomto ohledu se nejvýše
umístila opět Barcelona
s 13,4 milionu eur, což zna-
mená nárůst o 74 procent. ČTK

Číňanka
O první grandslamový ti-
tul v sezoně se na teniso-
vém Australian Open zítra
střetnou úřadující šam-
pionka Aryna Sabalenková
z Běloruska a Číňanka
Čeng Čchin-wen (na sním-
ku). Světová dvojka Saba-
lenková porazila v semifi-
nále v Melbourne Ameri-
čanku Cori Gauffovou
7:6, 6:4. Čeng Čchin-wen
zdolala dvakrát 6:4 ukrajin-
skou kvalifikantku Dajanu
Jastremskou. ČTK

Fotbalisté Realu Madrid se radují z gólu na svém stadionu. PROFIMEDIA

Do hokejové NHL chce nový
klub ze Salt Lake City. Společ-
nost Smith Entertainment
Group, která vlastní basketba-
lový tým Utah Jazz v NBA, po-
žádala o zahájení procesu roz-
šíření soutěže. V tiskové zprá-
vě uvedla, že s komisionářem
NHL Garym Bettmanem jed-
ná už zhruba dva roky. Firma
tvrdí, že by mohla vstoupit
už do příští sezony. Zápasy by
se hrály v hale Delta Center,
kde nastupují basketbalisté
Utahu. NHL má aktuálně
32 týmů. ČTK

Hned třetí
Snowboardcrossařka Eva
Admaczyková zajela při
návratu do Světového po-
háru třetí čas v kvalifika-
ci závodu ve SvatémMoři-
ci. Ve Švýcarsku se dařilo
také jejímu reprezentač-
nímu kolegovi Radku
Houserovi, jenž postou-
pil jako čtvrtý. Úřadující
mistryně světa Adamczy-
ková zahajuje sezonu poz-
ději, protože na podzim
účinkovala ve StarDance.
Závod se jede dnes. ČTK
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Do NHL by chtěl
tým z Utahu

KRÁTCE

15
Etická komise Fotbalové
asociace ČR udělila záložní-
kovi Michalu Hladíkovi z tře-
tiligového Frýdlantu nad Os-
travicí patnáctiletý zákaz pů-
sobení ve fotbale a pokutu
milion korun za ovlivňování
nebo pokus o ovlivňování
zápasů. Potrestáni byli i hrá-
či Filip Firbacher a Javier Ne-
ruda, ale mírněji. ČTK

AP
Fanoušci řádili
Kvůli výtržnostem fanouš-
ků byl zrušen osmifinálový
zápas Kyperského poháru
mezi odvěkými rivaly z Li-
massolu Apollonem a AEL.
Příznivci ještě před utká-
ním vběhli na hřiště a háze-
li po sobě světlice, uvedla
agentura AP. Za Apollon na-
stupuje český útočník Mi-
chael Krmenčík.

Bazény zužitkují
Paříž bude v roce 2026 hos-
tit mistrovství Evropy v pla-
veckých sportech. Uskuteč-

ní se na sportovištích, kde
se bude letos v létě závodit
o olympijské medaile.

Boban raději mizí
Ředitel rozvoje fotbalu
v Unii evropských fotbalo-
vých asociací (UEFA) Zvoni-
mir Boban rezignoval na
svou funkci. Někdejší zálož-
ník AC Milán a chorvatské
reprezentace tak vyjádřil ne-
souhlas se záměrem prezi-
denta UEFA Aleksandera Če-
ferina, který chce upravit
stanovy a po konci závěreč-
ného čtyřletého mandátu
kandidovat na další období.

Obtěžoval?
Americký biatlonový svaz
vyřadil na půl roku ze servis-
ního týmu někdejšího české-
ho reprezentanta Petra Ga-
rabíka za sexuální obtěžová-
ní závodnice Joanne Reido-
vé. Do konce letošního roku
navíc bude v podmínce. Stří-
brný medailista ve štafetě
na MS v roce 1995 ve vyjád-
ření pro agenturu AP ozna-
čil případ za nesmysl.

Ševčenko šéfem
Držitel Zlatého míče za rok
2004 Andrij Ševčenko se

stal novým prezidentem
Ukrajinské fotbalové asocia-
ce. Sedmačtyřicetiletý ně-
kdejší kanonýr AC Milán
a nejlepší reprezentační
střelec své země byl zvolen
jednomyslně. Z 94 delegátů
pro něj hlasovalo 93, svůj lís-
tek nechal propadnout.

Mrázek je vděčný
Hokejový brankář Petr Mrá-
zek je rád, že při vyjednává-
ní o podmínkách nové
smlouvy našel společnou
řeč s vedením Chicaga
a může v NHL další dva roky
hájit jeho barvy. V rozhovo-

ru pro klubový web uvedl,
že je klubu vděčný za šanci,
kterou dostal předloni díky
výměně z Toronta. ČTK

Všechna MS v Asii
Čtyřletý cyklus, počínaje le-
tošnímMS juniorek v Hong-
kongu, bude při vrcholných
lakrosových akcích soustře-
děn na jeden kontinent.
World Lacrosse oznámil, že
mistrovství světa juniorů
v příštím roce bude hostit
Jižní Korea, světový šampio-
nát žen v roce 2026 uspořá-
dá Japonsko, stejně jako
o rok později MSmužů. MET

Nejvyšší příjmy
si připsal Real

TVRDÝ TREST
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VYHLEDAT
SPOJENÍ

NÁKUP
KUPÓNU

NÁKUP
JÍZDENKY

Časové kupóny
v jízdenkových
automatech

Možnost nákupu
a kontroly
elektronických
časových kupónů.

Přístupné na všech
303 jízdenkových
automatech
v prostorách metra.


